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Z obecního úřadu
Zastupitelstvo obce jednalo

Usnesení č. 27
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 2. března 2009

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
– zprávu o činnosti rady obce,
– kontrolu plnění usnesení,
– územní studii lokality č. 14 změny č. 4 ÚPSÚ Deštné v O. h,
– stavební záměr na pozemku st. 80 v k. ú. Jedlová v O. h.

Zastupitelstvo obce schválilo:
– předložený návrh rozpočtu obce na rok 2009 (příjmy ve výši 9,547.330,- Kč, výdaje ve výši 

 9,547.330,- Kč),
– zprávu o hospodaření DSO ROH za rok 2008, závěrečný účet za rok 2008,
– návrh rozpočtu DSO ROH na rok 2009 (příjmy ve výši 364.500,- Kč, výdaje ve výši 364.500,- Kč),
– rozpočtový výhled DSO ROH na r. 2010 – 2012,
– pronájem pozemků v k. ú. Deštné v O. h.: parc. č. 233/1 o výměře 16477 m2, parc. č. 233/3 

 o výměře 5664 m2, parc. č. 233/5 o výměře 959 m2, parc. č. 233/8 o výměře 1626 m2, 
 parc. č. 620/11 o výměře 59819 m2, parc. č. 620/16 o výměře 8824 m2, parc. č. 657/1 
 o výměře 17545 m2, parc. č. 1097 o výměře 10632 m2, parc. č. 1099/3 o výměře 8172 m2 
 p. Adamovi Kotyzovi; roční nájemné 400,- Kč/ha; nájemní smlouva bude uzavřena 3. 3. 2009, 
 a to na dobu určitou do 31. 12. 2014,

– pronájem pozemků v k. ú. Deštné v O. h.: parc. č. 645/2 o výměře 12759 m2, parc. č. 660/1 
 o výměře 7669 m2 a parc. č. 660/4 o výměře 6846 m2 p. Adamovi Kotyzovi; roční nájemné 
 400,- Kč/ha; nájemní smlouva bude uzavřena  3. 3. 2009, a to na dobu neurčitou 
 s 2 měsíční výpovědní lhůtou,

– prodej pozemku parc. č. 133/4 v k. ú. Deštné v O. h. o výměře 527 m2 za cenu 50,- Kč/m² 
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 pí Marii Dobiášovské s tím, že náklady spojené s převodem nemovitosti hradí kupující,
– nákup pozemků od ÚZSVM parc. č. 5/3 a 5/4 , obou v k. ú. Jedlová v O. h.,
– žádost o výpůjčku pozemků ÚZSVM parc. č. 661/37 a 661/48, obou v k. ú. Deštné v O. h. 

 z důvodu sportovně-kulturního vyžití obce, práce s mládeží,
– žádost o bezúplatný převod pozemku st. č. 603 v k. ú. Deštné v O. h.,
– vstup obce do zájmového sdružení právnických osob Orlické hory a Podorlicko se sídlem 

 Panská 1492, 516 01 Rychnov n. Kn.,
– přistoupení ke stanovám zájmového sdružení právnických osob Orlické hory a Podorlicko 

 se sídlem Panská 1492, 516 01 Rychnov nad Kněžnou v plném rozsahu,
– starostku zástupcem obce v zájmovém sdružení právnických osob Orlické hory 

 a Podorlicko, 
– vstupní poplatek dle stanov zájmového sdružení právnických osob Orlické hory a Podorlicko 

 se sídlem Panská 1492, 516 01 Rychnov nad Kněžnou ve výši 1.212,- Kč, tj. 2,- Kč x 606 
 trvale žijících obyvatel na území obce k 1. 1. 2009,

– v souladu s doporučením hodnotící komise zadání veřejné zakázky „Územní plán Deštné 
 v Orlických horách“ fi rmě REGIO, projektový ateliér, s. r. o, IČ 260 02 337.

 Druhý v pořadí se umístil uchazeč Atelier AURUM, s. r. o., IČ  429 34 680.
 Třetí v pořadí se umístil uchazeč Urbanistické středisko Brno, spol. s. r. o., IČ 188 24 463.
 Uchazeči Ing. arch. Libor Sommer, IČ 445 92 035 a BERIT, a. s., IČ 255 62 428 byli komisí 

 pro otevírání obálek ze zadávacího řízení z důvodu neúplné nabídky vyloučeni.
– žádost o dotaci na zpracování územního plánu z programu Královéhradeckého kraje,
– podání žádosti o dotaci na zřízení kontaktního místa Czech POINT a Podmínky Rozhod-

 nutí o poskytnutí dotace v rámci Integrovaného operačního programu, prioritní osa 6.2, 
 oblast podpory 6.2.1, výzva č. 02 – E-Government v obcích – Czech POINT – kontaktní 
 místa. Technické vybavení od fi rmy IndiGo group s. r. o.

– žádost o dotaci z mikroprojektu ČESKO-POLSKO na projekt „Polské fi lmové večery“ ve 
 výši 330.000,- Kč.

Zastupitelstvo obce pověřilo:
– starostku a místostarostu obce uzavřením smlouvy s fi rmou REGIO, projektový ateliér, s.r.o.
– starostku a místostarostu obce uzavřením smlouvy s právnickou osobou oprávněnou 

 k výkonu územně plánovací činnosti.

Zastupitelstvo obce uložilo:
– starostce zaslat oznámení o výběru nejvhodnější nabídky veřejné zakázky „Územní plán 

 obce Deštné v Orlických horách“ všem uchazečům, kteří nebyli vyloučeni z účasti v zadá-
 vacím řízení a bezodkladně písemně oznámit uchazečům rozhodnutí o vyloučení uchazeče 
 z účasti v zadávacím řízení s uvedením důvodu vyloučení. 

V Deštném v Orlických horách dne 2. 3. 2009 
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Usnesení č. 28
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 16. dubna 2009

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
– zprávu o činnosti rady obce,
– kontrolu plnění usnesení,
– informaci, že se Obec od 1. 4. 2009 stala plátcem DPH,
– zvýšení ceny služeb,
– výdaje za výkon zimní údržby,
– úklid sněhu ze středu obce.

Zastupitelstvo obce schválilo:
– pronájem pozemků v k. ú. Deštné v O. h.: parc. č. 748/59 o výměře 4714 m2 a parc. 

 č. 748/60 o výměře 4260 m2 p. Jiřímu Kotyzovi; roční nájemné 400,- Kč/ha; nájemní 
 smlouva bude uzavřena 17. 4. 2009, a to na dobu určitou do 31. 12. 2014,

– prodej pozemku parc. č. 690/5 v k. ú. Jedlová v O. h. o výměře 419 m2 za cenu 250,- Kč/m² 
 pí Haně Matoušové s tím, že náklady spojené s převodem nemovitosti hradí kupující,

– předloženou projektovou dokumentaci k čp. 292,
– udělení výjimky z územního plánu do 1000 m²  pro stavbu roubeného domu na pozemku 

 parc. č. 201/3 v k. ú. Jedlová v O. h. s tím, že souhlas se stavbou bude vydán po předložení 
 projektové dokumentace,

– nový postup při udělování výjimek z územního plánu; před jejich projednáváním v zastupi-
 telstvu obce bude nutné vyjádření projektantky nového územního plánu, 

– pokračování na projektu „Společné posílení a modernizace technických kapacit hasičských 
 sborů Královéhradeckého kraje a Straze Pozarnej Dolnoslezského vojvodství“,

– provedení auditu ve fi rmě SPORTprofi  s. r. o.,
– studii k realizaci výstavby kulturního sálu,
– přestěhování kadeřnictví do čp. 132,
– nákup reproduktorů.

Zastupitelstvo obce uložilo:
– starostce připravit návrh obecně závazných vyhlášek na daň z nemovitosti a místní 

 poplatek ze psů,
– radě obce prověřit možnosti zpoplatnění komunálního odpadu.

V Deštném v Orlických horách dne 16. 4. 2009 

❖ ❖ ❖ ❖
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Usnesení č. 29
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 28. května 2009

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
– zprávu o činnosti rady obce,
– kontrolu plnění usnesení,
– informace z valné hromady fi rmy SPORTprofi  s. r. o.

Zastupitelstvo obce schválilo:
– závěrečný účet za rok 2008 včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 

 2008 s vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením „bez výhrad“,
– při zakázkách vyšších než 50.000,- Kč provádět poptávkové řízení, jehož výsledek bude 

 schvalovat rada obce,
– nákup vodárenského monitoringu pro pitnou vodu za  cenu 117.674,- Kč bez DPH,
– po vypracování znaleckého posudku nákup pozemku parc. č. 198/1 o výměře 4565 m2 

 v k. ú. Jedlová v O. h,
– po vypracování znaleckého posudku nákup oddělené části parc. č. 640/2 v k. ú. Deštné v O. h.,
– po vypracování znaleckého posudku nákup oddělené části parc. č. 2592 v k. ú. Deštné v O. h.,
– nákup pozemků parc. č. 2495 o výměře 419 m2 a parc. č. 2496/2 o výměře 62 m2, obou 

 v k. ú. Deštné v O. h.,
– Obecně závaznou vyhlášku obce Deštné v Orlických horách č. 2/2009 o stanovení koefi -

 cientu pro výpočet daně z nemovitosti,
– nahlédnutí do účetnictví fi rmy SPORTprofi  s. r. o. pověřenou odbornou osobou,
– smlouvu o smlouvě budoucí o uložení kabelu do pozemku p. č. 1968/2 v k. ú. Deštné v O. h.

Zastupitelstvo obce odročilo:
– prodej pozemků parc. č. 1184 o výměře 41 m2, parc. č. 198/16 o výměře 531 m2 a parc. 

 č. 1135 o výměře 371 m2, všech v k. ú.  Jedlová v O. h.,
– prodej pozemku parc. č. 748/27 o výměře 339 m2 v k. ú.  Deštné v O. h.,
– prodej oddělené části pozemku z parc. č. 2487/4 v k. ú.  Deštné v O. h.,
– prodej pozemku parc. č. 640/3 o výměře 488 m2 v k. ú. Deštné v O. h.,

V Deštném v Orl. horách dne 28. 5. 2009 

Upozornění 
Dle Obecně závazných vyhlášek obce Deštné v Orlických  horách o místním poplatku 

za lázeňský a rekreační pobyt a místním poplatku z ubytovací kapacity je ubytovatel 
povinen předkládat evidenční knihu ke kontrole správci poplatku jednou ročně, a to 
nejpozději do 30. 6. příslušného roku, s tím, že vyměřené poplatky odvede tentýž rok 
do 31. 7. Nesplněním své povinnosti se ubytovatel vystavuje možným sankcím.
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Obecně závazná vyhláška obce Deštné v Orlických horách
číslo 2/2009 ze dne 28. 5. 2009 

o stanovení koefi cientu pro výpočet daně z nemovitostí  
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách vydává dne 28. května 2009 podle ustano-

vení § 12 zákona č. 338/1992 Sb., o dani z nemovitosti, ve znění pozdějších předpisů, 
a § 84 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů, tuto obecně závaznou vyhlášku.

Čl. I. 
Místní koefi cient 

Na území obce Deštné v Orlických horách se stanovuje místní koefi cient, kterým se násobí 
daňová povinnost poplatníka za jednotlivé druhy pozemků, staveb, samostatných nebytových 
prostorů a za byty, popřípadě jejich soubory, ve výši 2. 

Čl. II.
Účinnost

Tato obecně závazná vyhláška nabývá účinnosti dne 1. 1. 2010.
Alena Křížová – starostka, Martin Struhař – místostarosta

Ceník služeb
Od 1. 4. 2009 je ceník poskytovaných služeb následovný:
Traktor 400,- Kč/h + 19% DPH
Traktor + vlek 450,- Kč/h + 19% DPH
Traktor + kontejner 500,- Kč/h + 19% DPH
Pluhování 500,- Kč/h + 19% DPH
Fréza 900,- Kč/h + 19% DPH
Sekačky 300,- Kč/h + 19% DPH
Trambus 35,- Kč/km + 19% DPH
Vlek 300,- Kč/den + 19% DPH
Je také vyvěšen na úřední desce.

UKLÁDÁNÍ ODPADŮ V AREÁLU ČOV V DEŠTNÉM V O. H.
Otevřeno:  středa 16 – 17 hodin
  sobota  9 – 10 hodin
Ukládat lze
– objemný odpad (cena 75,- Kč za jednu popelnici 110 l)
– tříděný odpad: kov, sklo, plasty (zdarma je odebírán odpad nevznikající z podnikatelské 

 činnosti; z podnikatelské činnosti cena 70,- Kč/pytel). 
V případě, že nevlastníte popelnice lze zakoupit pytel s logem svozové fi rmy (cena 71,- Kč/pytel), 

a to v areálu ČOV nebo na obecním úřadě. 
Svoz nebezpečného odpadu probíhá 2x ročně. O termínu jste včas informováni.
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VODY A KANALIZACE
Vážení spoluobčané, na základě četných dotazů Vás chci znovu informovat o následujícím:
1) dne 4. září 2008 zastupitelstvo obce schválilo cenu vodného ve výši 18,- Kč/m³, cenu stočného 

pro objekty napojené na ČOV Deštné v O. h. ve výši Kč 23,-Kč/m³ platnou od nového odečtového 
období, tj. od 1. 11. 2008, cenu stočného pro objekty napojené na ČOV Jedlová v O. h. ve výši Kč 
18,- Kč/m³ platnou od nabytí zákonných lhůt. O změně ceny jste byli jednak informováni vyvěšením 
na úřední desce, prostřednictvím zpravodaje Deštník a informací přidávanou k faktuře.

2) dne 1. prosince 2008 zastupitelstvo obce schválilo pronájem vodohospodářského díla 
a soubor zařízení k zajištění rozvodu a dodávky pitné vody a odvádění a čištění odpadních 
a dešťových vod společnosti IVK Group s. r. o. od 1.1. 2009. Koncem roku a na začátku roku 2009 
proběhly kontrolní odečty a ve schránkách se Vám objevila informace o změně provozovatele. 
Dále jste o této skutečnosti byli informováni prostřednictvím zpravodaje Deštník.

Všechny věci související se změnou cen vodného a stočného a pronájem VaK byly vždy pro-
jednávány na veřejném zasedání zastupitelstva obce. O jeho datu a místě konání jste vždy dle 
zákona informováni. Jednání zastupitelstva je veřejné, tzn. že se jeho jednání můžete zúčastnit a 
klást otázky, diskutovat. 

Křížová Alena, starostka
Termín nejbližšího zasedání zastupitelstva obce je 2. 7. 2009.

Volby do Evropského Parlamentu
Evropský Parlament má v současné době 736 poslanců 

(z 27 členský zemí). Počet zástupců z jednoho státu je 
určen Maastrichtskou smlouvou. Česká Republika bude 
po letošních volbách v Europarlamentu zastoupena 22 
poslanci.

Volby se konaly 5. a 6. června 2009 a zúčastnila se jich 
třetina deštenských občanů. Nejmladšímu bylo osmnáct, 
nejstaršímu osmdesát let. 

S převahou tu v nich zvítězila ODS před ČSSD, SNK ED, 
KSČM, KDU-ČSL a dalšími 12 stranami. LZ, foto JaK

Z historie
200. výročí Poutní kaple Panny Marie na Dříši
Původní roubená kaple na Dříši byla postavena v roce 1809. Součastná stavba je po celkové 

rekonstrukci. Znovu byla vysvěcena v červnu roku 1996. V blízkosti vedla lesem kamenná 
křížová cesta, která byla značně poškozená, pobořená. V roce 2006 byla částečně zrekon-
struována  a přemístěna na nové místo podél cesty od Deštného k Panoramě. V červenci 
téhož roku byla o pouti otevřena. Z původního místa křížové cesty byly vyzvednuty pobořené 
pomníčky jednotlivých zastavení, byly opraveny a sestaveny a postaveny podél zmíněné ces-
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ty. Byly osazeny novými deskami – výjevy vyjadřujícími jednotlivá zastavení Ježíše Krista, 
křížovou cestu na Kalvárii, místo jeho ukřižování.  

Místo kaple má svoji poutní tradici a váže se k ní toto vyprávění:

V jedné tkalcovské rodině se narodil slepý chlapec. 
Rodiče o něho vzorně pečovali a vedli ho k víře v Boha. 
Jedné noci se otci zdál sen, ve kterém mu bylo sděleno, 
aby s chlapcem navštívil místo, kde na stromě visí 
mariánský obraz, a aby svěřil chlapce Panně Marii. 

S velkou nadějí se tedy se synem vypravil na určené 
místo. Když se přiblížili k vysokému smrku na okraji lesa, 
vytrhl se chlapec z otcovy ruky, rozběhl se a volal: „Tati, 
tati, támhle se něco blýská!“ Běžel k obrázku Panny 
Marie, který se ve slunečních paprscích opravdu třpytil. 
V tu chvíli už chlapec rozeznával stromy, slunce a v dálce 
lidi na cestě. Radost obou byla nesmírná. Lidé z vesnice 
pak přicházeli na toto místo, začaly se konat pravidelné 
poutě.  

Zpráva o uzdravení se rychle rozšířila po kraji a na místě 
obrázku byla postavena velká dřevěná kaple, z jejichž 
základů vytéká pramen léčivé vody.

Dle textu Římskokatolické farnosti v Deštném v Orlických horách napsal a upravil
JaK.

Mše svatá bude v této kapli na svatou Annu - v neděli 26. 7. 2009 od 9.30 h. 
Poutní kapličku Panny Marie na Panoramě je možné navštívit i jindy. Stačí požádat provozo-

vatele horského hotelu Panorama. 

„Homolské schody 2009“
Na vrchu zvaném Homole stával v minulosti hrad, který byl dle pověstí vypleněn samot-

ným „otcem vlasti“ Karlem IV. při jeho válečném tažení oproti loupeživému rytíři Mikulášovi 
z Potštejna. Poutní místo z Homole vytvořila až ke konci 17. století hraběnka Terezie Eleonora 
z Ugarte, která nechala vystavět na Homoli „krytou svatyni“ - kostel Panny Marie Sedmibo-
lestné a k němu vedoucí pozdně barokní schodiště. To je dnes tou hlavní atraktivitou nevídané 
hodnoty, kdy v celé Evropě existují jenom dvoje schody takového významu. U nás na Homoli 
a v Itálii. Schodiště je jako přímo stvořené pro mariánskou motlitbu (153o = počet zdrávasů, 
16 odpočívadel = otčenáše ve velkém růženci) a přivolává tak po 3 staletí poutníky z celého 
světa. Unikátní sochařskou výzdobu poutního místa obstarala rodina Hendrichů – významných 
litomyšlských kameníků. Když toto místo navštívíte, zjistíte, jak pozitivní energií je naplněno 
a to nemluvíme o řadě pověstí, které Homoli obklopují. Třeba ta, která říká, že poutní místo 
mělo původně stát na protějším kopci zvaném Chlum. Po 3 noci však andělé stavbu přenášeli 
na Homoli, takže se hraběnka nakonec rozhodla ponechat poutní místo zde. Nebo jiná, která 
říká, že dělníci Homoli stavící, hraběnku za její přísné zacházení prokleli a ona tak musí 
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v pekelném kočáře tažené čertem jezdit 
po schodech. A že jí již mnoho lidí 
vidělo.

Lidská hloupost však zavinila, že 
nevyčíslitelná kamenná výzdoba 
schodiště zmizela nebo byla zničena. 
Neměli bychom zůstávat k tomuto 
faktu lhostejní a měli bychom i naše 
děti vychovávat k tomu, aby si vážily 
hodnoty těchto památek. Největší přání 
lidí žijících v okolí Homole je, aby mohli 
světu jednou ukázat toto schodiště 
v plné kráse tím, že se  podaří vrátit 
na něj všechny původní sochy. A tak 
jsme se rozhodli pomoci i my a spolu 
s námi se zapojí jak doufáme spousta 
dalších a dalších lidí.

V sobotu dne 22. srpna 2009 se na Homoli bude konat největší kulturně-dobročinná akce to-
hoto roku v širokém okolí zvaná HOMOLSKÉ SCHODY. V okolí poutního místa bude připraven 
obrovský den pro děti. Rádi bychom do programu zařadili soutěže, paintball, airsoft, karika-
turisty a mnoho dalšího. Program bude bez bariér, tudíž pro všechny děti, které přijdou. Tuto 
akci zastřeší paní Vítězslava Klimtová, skvělá pohádkářka, autorka Lexikonu ohrožených 
druhů strašidel,  která by měla představit nové homolské strašidlo. Abychom vzdělávaly, vyh-
lásili jsme doprovodnou soutěž pro školy „Homolští andělé“. Kromě dětského dne chystáme 
i tradiční jarmark s takovými dobrotami jako domácí křápanec či chlenské uzeniny. Účastníci 
si budou moci zakoupit tradiční suvenýr, absolvovat speciální prohlídku poutního místa, kterou 
nikdy jindy neuvidí, mohou přijet na kole, ale co víc – na hlavním pódiu bude probíhat skvělý ce-
lodenní program zakončený nezapomenutelným koncertem Věry Martinové. Akce má již dnes 
mnoho partnerů – město Rychnov nad Kněžnou připravilo speciální prohlídku města „Bylo 
nás pět“ zakončenou v novém pivovaru. Město Dobruška obdobně s prohlídkovým okruhem 
„Město F.L.Věka“. Na Potštejně Vás čekají noční strašidelné prohlídky, budete si k nám moci 
objednat dopravu za zvýhodněnou cenu. Uvidíte infobus, představit se přijedou další památky 
a atraktivní místa regionu, ale i širokého okolí. To a mnoho dalšího Vás čeká na Homoli dne 
22. srpna 2009. Celý výtěžek akce bude věnován Poutnímu místu. 

Průběžné informace na www.homolskeschody.cz
Za přípravný výbor

Petra Šutová
Mlýny
Mlýn (latinsky „mola“, německy „Mühle“) – vodou poháněný mlýn byl známý antickému světu 

již od 2. st. před n. l. Ve starověku se však ještě nedočkal masivnějšího rozšíření, zřejmě i díky 
snadné dostupnosti levné lidské síly. Čas těchto vodou poháněných mechanismů měl přijít 
až s životními podmínkami středověku. I když k masivnějšímu rozšíření vodních (i větrných) 
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mlýnů a dalších podobných mechanismů došlo v Evropě spíše až později – během křížových 
válek, máme doloženy i mnohem starší vodní mlýny. Mezi nejstarší dosud známé středověké 
mlýny v Evropě patří vodní mlýn v Dasingu, v Horním Bavorsku (SRN) ze 7. - 8. st. Stával 
v zaniklém meandru řeky Paar. Stavba byla vztyčena na kůlové konstrukci z 250 dubových 
kůlů zasazených asi 1 m hluboko do dna řeky. Byl vybaven na tu dobu zřejmě již velmi pokro-
kovou konstrukcí – měl jedno vertikální lopatkové kolo o průměru 1,6 m vyrobené z březového 
dřeva, s 24 bukovými obdélnými lopatkami, jehož zbytky se rovněž zachovaly. Vertikální pohyb 
hřídele kola musel být převáděn na horizontální osu rotace mlecích kamenů pomocí převodu 
palečnicového kola a céví (kladnice) – viz obrázek dole. Stáří mlýnu máme doloženo díky 
dendrochronologii – nejstarší fragmenty dřeva pochází z roku 696 – 697, nejmladší z roku 789. 
Mlýn byl tedy v provozu bezmála sto let. Během té doby byl několikrát opravován, až nakonec 
zanikl při povodni.

Do Čech se vodní mlýn dostal až později. Obdarování Břevnovského kláštera Boleslavem II., 
kde se zmiňují mlýny a vodní náhony na Vltavě, se hlásí již k roku 993, ale listina pochází až 
z mladšího opisu ze 13. st. Bezpečnější zmínky o vodních mlýnech u nás proto pocházejí 
až z počátku 12. st. O rozšíření mlýnů u nás se pravděpodobně zasloužili hlavně mniši – 
benediktýni. První zmínka o mlýnu v Úněticích pochází z roku 1125. O mlýnu na Sázavském 
klášteře máme poněkud zvláštní zmínku z letopisů Kanovníka Vyšehradského, která se váže 
k roku 1140: „Řeku Sázavu, jež teče podle kláštera tého jména Sázava, stihlo dne 19. listo-
padu přerušení jejího toku v délce přes dvacet honů odshora dolů. Mlýn téhož kláštera, jenž 
odedávna nebyl bez vody, stál tehdy na suchu. Opat i bratří toho kláštera a služebníci přišli 
k břehu a pozorovali ten div; a aby byla pověst o tomto zázraku ještě větší, sbírali neobyčejně 
veliké ryby a raky v suchém řečišti. Ta změna řečené řeky trvala z řízení božského od první 
do šesté hodiny.“ (Pokračovatelé Kosmovi, 1974, 71). Ze zmínky je zřejmé, že v roce 1140 
byl už tento mlýn starý.  Dalšími mlýny disponoval dále Břevnovský klášter, Kladruby, klášter 
v Louce, špitál sv. Jana v Praze, Vyšehradská kapitula, kapitula ve St. Boleslavi aj.

Mezi nejstarší a zároveň nejjednodušší typy vodních mlýnů patří mlýn s horizontálně 
umístěným vodním kolem. Základem tohoto mlýnu bylo lopatkové kolo umístěné na vertikálním 
hřídeli. Proud vody dopadal na kolo bočně a hřídel procházející kolem o patro výše roztáčela 
přímo mlýnské kameny. Mlýn se obešel bez jakýchkoli mechanických převodů a rychlost 
otáčení mlýnských kamenů odpovídala rychlosti otáčení lopatkového kola. Výkon tohoto mlýnu 
nebyl příliš velký, ale byl jednoduchý konstrukčně, šetřil lidskou sílu a nevyžadoval velký proud 
vody daný silným tokem nebo velkým spádem – postačila poměrně nevelká hráz zadržující 
a usměrňující vodu úzkým výtokem – dřevěným žlabem nebo trubkou – směrovaným na lopat-
ky kola. Mlýn tohoto typu stál pravděpodobně ve 12. století i v Úněticích.

Jiné typy mlýnů byly konstruovány na spodní vodu – tak, že do říčního proudu zasahovalo kolo 
lopatkami v dolní části a síla vody byla tedy přímo úměrná síle vodního proudu v řece nebo v umělém 
náhonu. Takto byl konstruován už výše zmíněný starý mlýn v Dasingu. Aby se výkon mlýnu znásobil, 
objevovaly se později i mlýny s vícenásobným složením – s větším počtem lopatkových kol. Tyto 
mlýny, tzv. lopatníky, se používaly častěji na velkých tocích, kde síla a stálý proud vody umožňoval 
snáz jejich provoz, ale objevují se i mlýny na spodní vodu postavené na umělých náhonech. 
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Pokud byl mlýn postaven přímo na říčním toku, muselo být mlýnské kolo konstruováno tak, 
aby mohlo reagovat na různě vysoký stav vody. Některé mlýny byly proto postaveny celé přímo 
na pontonových lodích a volně ukotveny u břehu, takže na změnu stavu vody reagovaly au-
tomaticky. Mlýny na spodní vodu patří ke staršímu typu než na vodu svrchní, ale tam, kde 
to výhodné podmínky umožňovaly, se provozovaly až do poměrně nedávné doby.

Nejmladší a nejvýkonnější typ mlýnů, tzv. korečník, využíval k pohonu kola svrchní vodu, 
která byla přiváděna zvláštním náhonem nad korečkové kolo a padala na něj shora. Tato 
konstrukce umožňovala až dvojnásobně vyšší výkony mlýnů oproti mlýnům na spodní vodu, 
protože kromě síly proudu vody využívala i váhu vody dopadající svrchu na lopatky kola. 
Zároveň umožňovala využití vodní energie i v místech bez velkých stálých vodních toků. 

Na druhou stranu ale vyžadovala tato konstrukce, podobně jako u mlýnů na spodní vodu, 
na svou dobu poměrně složité technické řešení (převody palečníky) a hlavně různá hydro-
technická díla, jako byly jezy a často i poměrně dlouhé kanálové náhony řešící přívod vody 
a nezbytné převýšení. V oblastech s nedostatkem vody bylo nutné budovat nádrže k zachy-
távání vody z potoků a dešťů – mlýnské rybníky. To však bylo nejen technicky náročné, ale 
především velmi nákladné, takže si zřizování korečkových mlýnů mohli dovolit pouze bo-
haté kláštery, feudál a později i města. Také v pozdějším období bývali často mlynáři pod 
hrází podobných, vrchností zřízených, děl pouze v nájmu za tzv. smluvenou feudální rentu. 
S ohledem na zdroje vody byly venkovské korečkové mlýny budovány často na samotách či 
na kraji vsí. Mlýny mimo velké vodní toky se stálým přísunem vody, přes veškerá výše popsaná 
hydrotechnická opatření, nepracovaly celý rok – v období nedostatku vody za suchých letních 
měsíců stály, v některých oblastech byly v provozu pouze 6 měsíců v roce.

Jahodov 
V rámci protipovodňových opatření byla stavěna protipovodňová nádrž také na pravobřežním 

přítoku Jahodovského potoka. Potůček přitékající z polí se v místě nádrže dostává do hluboko 
zaříznutého údolí širokého při dně cca 60 m. Zde byly stavební aktivitou odhaleny pozůstatky 
mlýna. Při západní straně údolí technika odstranila část svahu, který by jinak zasahoval 
do budované nádrže. 

Odhalený řez měl velmi zajímavý profi l dlouhý 25 m. Technika odstranila mezi 1 – 3 m teré-
nu. Řez odhalil celou soustavu objektů náležejícím k areálu mlýna. Podloží bylo opukové. 
Na něm se nacházela silná vrstva černé hlíny mající charakter  rybničního bahna (XIII) s jílem. 
Tuto vrstvu můžeme považovat za původní náplav, který byl následně upraven pro stavbu. 
Ta obsahovala množství organického materiálu, avšak žádný keramický ani osteologický ma-
teriál. Do ní pak byly zahloubeny jednotlivé části mlýna.  

Hlavní objekt mlýna (1) měl délku 6,5 m (vrstva XII, XI) a obsahoval množství keramického 
a osteologického materiálu. Její charakter byl jílovitý až jílovito-hlinitý.  Nálezová vrstva kolísala 
v síle 0,40 m až 0,6 m. Dno objektu bylo v podstatě rovné. Jaký byl charakter objektu, je otáz-
kou, a to jak do stavební podoby, tak i do jeho funkce. 

Nejstarší nám známé mlýny mají pouze technologickou část – mlynář bydlel v jiném objektu 
ve vsi. V Čechách však máme již pro 15. století doložené využívání mlýnů k bydlení dokonce 
i příslušníky drobné šlechty. Množství získaného keramické materiálu a osteologický materiál 
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i velikost objektu nám spíše upomínají na charakter novověkých mlýnů s technologickou částí 
i obytným prostorem. Stavební podoba objektu je samozřejmě s ohledem na strohou archeo-
logickou situaci poměrně problematická. Středověké mlýny měly velmi honosnou podobu a je 
dokonce doložena pálená krytina.  

Zhruba 3,30 m od konce hlavního objektu se nacházel další objekt (2), který obsahoval 
množství úlomků mlýnských kamenů a nevelké množství keramiky. Délka objektu na řezu je cca 
2,5 m. Výplň měla stejný charakter jako hlavní (XI.). Interpretace této situace je problematická. 
Může se jednat o pomocný objekt, ale také o vlastní technologické zařízení – mlýnice. 

 Asi 3,5 m od objektu 2 se nacházel objekt 3, který bychom mohli interpretovat jako jez 
Do černé vrstvy byl vyhlouben vkop. Terén byl zpevněn trámem a následně na opukové lože 
s těžkým jílem položeno kamenné zpevnění.  

Pro další objasnění situace bylo položeno kolmo na profi l několik řezů, které zachytily kůly 
a hatěmi zpevněný terén. Rovněž byl zachycen vlastní náhon táhnoucí se cca 0,8 až 0,9 m 
od řezu. Náhon byl zahlouben cca 40 cm do podloží a jeho šířka kolísala mezi 120 až 160 cm. 
V náhoně, který byl stále zamokřený, se nacházelo množství drobných pískovcových úlomků 
z mlýnských kamenů. Mimo to také i proutěný výplet mezi kolíky obou stran byl přes své velké 
poškození zajímavým zjištěním.  

Nález Jahodovského mlýna patří mezi vzácné archeologické nálezy objasňující počátky 
mlynářství u nás.

Bohumír Dragoun

Ze školy
Jak jsme uklízeli les
Dne 14. 5. se uskutečnila společná akce ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách a CHKO Orlické 

hory. Cílem bylo vyčištění části Jiráskovy horské cesty  a jejího okolí po zimní sezóně. Ráno vyve-
zl pan Hrnčíř děti do sedla pod Masarykovou chatou. Zde se „sběrači“ rozdělili do dvou skupin. 
8. třída s panem ředitelem uklidila cestu až na Vrchmezí, 9. třída s panem učitelem Kapuciánem 
pak trasu přes Velkou Deštnou do Luisina údolí. Počasí vyšlo skvěle a výsledky se také dostavily. 
Celkem děti sebrali 8 pytlů odpadu všeho druhu. Od běžných PET lahví, přes pivní fl ašky, papíry 
od sušenek až po kurioznější nálezy zbytků obuvi nebo tuby od leštidla na auto.

Protože se akce povedla, předpokládáme, že spolupráce mezi školou a správou CHKO bude 
pokračovat. Není jistě ke škodě, když se děti nejen se svým okolím seznamují, ale také mu 
pomáhají.

Jen nám není úplně jasné, co je to za lidi, kterým stojí za to jít do přírody mnoho kilometrů 
a zároveň ji poškozovat. Od milovníků lesa bychom očekávali jiné chování.

Petr Kačírek

Co víš o lese?
11. 5. 2009 uspořádaly Lesy ČR v České Skalici přírodovědnou soutěž „Co víš o lese“.
Účastnili se jí tříčlenné hlídky 5. tříd z 18 základních škol. Za naši školu soutěžila hlídka 

ve složení Kája Kopejtková, Kája Michelová a Dominika Janoušková. 
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Přípravu na soutěž jsme nepodcenili a důkladně jsme studovali všechny možné informace, 
týkající se lesa. Se vším nám velmi pomáhal p. Jiří Beran, který nám poskytl potřebnou lit-
eraturu i praktické vědomosti při vycházce do lesa. Dívky se učily poznávat stromy, květiny, 
zvířata, zvuky zvířat a ptáků, budky ptáků atd.

Soutěž se konala v krásné Vile Čerych v České Skalici. Žáci soutěžili v 8 disciplínách – 
vědomostní test, poznávání zvířat, stromů, zvuky zvířat, odlévali stopy srnky, stavěli pyramidu 
ze špalků, přetahovali se lanem, poznávali stromy na „Stezce stromů“ v místním krásném 
parku. Do soutěže zasáhli i kantoři. Ti se utkali ve 2 disciplínách: sestavit dřevěné puzzle 
stromů a chůzi na chůdách.

Soutěž byla velmi dobře připravená a zajímavá. Věřím, že příští rok se opět zúčastníme 
a opět dobře obstojíme. 

Lenka Hepnarová

Noc s Andersenem
Již na naší škole tradiční Noc s Andersenem se 17. 4. 2009 konala už po čtvrté. Všichni 

jsme se na ni těšili a potvrdilo se to i na počtu přihlášených dětí. Tento rok byla Noc věnována 
Ondřeji Sekorovi.

Na začátku jsme byli rozděleni do pěti skupin, pak už mohly následovat všemožné úkoly, které 
jsme radostně plnili. Nejdříve musela každá skupina nakreslit erb a vymyslet báseň. Pak jsme 
vymalovávali, doplňovali texty i zodpovídali záludné otázky, které se týkaly Ondřeje Sekory. 

Druhý den ráno nás čekalo sportovní klání v tělocvičně, kde jsme běhali, skákali přes švihadlo 
nebo házeli míčem do koše. Nakonec vyhlášení nejlepších družstev a hurá domů!

Myslím, že mohu říci za všechny, že tato Noc se opravdu povedla. 
Anča Karová (9. třída) 

Exkurze do Grafi tecu 
Ráno v pátek 24. 4. 2009 jsme jeli společně ještě s 8. třídou linkovým autobusem 

do Dobrušky, kde jsme navštívili fi rmu KBA Grafi tec. Vyrábějí tam tiskařské stroje. Zrovna 
všude nepracovali, takže všechny stroje nebyly v provozu, něco jsme ale přeci jen viděli. Pán, 
který nás provázel, nám popisoval, jak který stroj funguje, co se kde vyrábí a na co to je. Spíše 
to byla exkurze pro kluky, ty to zajímalo víc než holky. Taky jsme se zastavili u vytištěných 
map a kalendářů. Koukali jsme do takového kukátka, které hodně zvětšovalo, něco jako lupa. 
To bylo dobré. Nakonec se nám tam líbilo všem!

Nikola Horváthová (9. třída)

Žákovská práce
Krajina na jaře
Vše se probouzí a žije. Lidé sekají trávu a zametají chodníky. Nosí lehčí oblečení, kraťasy 

a sukně. Děti si chodí hrát ven, ale ještě si na zem nesedají, je totiž chladná od zimy. Domy 
jakoby ožily. Fasády jsou výraznější a lidé šťastnější. Včely pylují květy na louce, aby rostly 
do krásy. Mladí chuligáni už rozbili míčem první okno. Paní jim sice vynadala, ale za to, že neu-
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tekli, jim míč vrátila. Do klidného dopoledne lehce křupal jeřáb. Hopeři i přesto, že bylo vedro, 
chodili v tlustých mikinách a mysleli, že se budou holkám líbit. Ale vždycky, když nějaká přišla, 
musela hned odejít, protože nevábně páchli. Tak už byl večer a mladí školáci šli spát. I krajina 
usínala. Cikády hrály na své tykadlo a starší lidé vzpomínali, jaké to bylo dřív. 

Václav Kříž (7. třída)

Ze školního sportu
Lyžování
Jako každý rok, tak i letos jsme v zimních měsících trávili některé hodiny tělesné výchovy 

na lyžích. Střídali jsme běžky, sjezdovky a pro stále větší zájem žáků i snowboard. Mohli jsme 
tak využít letošní ideální sněhové podmínky, hezké zimní počasí i výborně  upravené svahy 
a tratě. Velice děkujeme p. Fr. Prouzovi a SPORTprofi  za celoroční pernamentky pro žáky, kteří 
tak měli lyžování zdarma, a mohli se tak zdokonalit ve svých lyžařských dovednostech.

Myslím, že by mělo být samozřejmostí, že deštenské děti umí lyžovat a nebojí se sněhu. 
Děkuji také rodičům za podporu jejich ratolestí, kterým umožňují těchto aktivit se účastnit. 

Běžky
V Okresním přeboru v klasickém lyžování na běžkách nás letos reprezentovali tito žáci: 

Maruška Havlíčková, Tomáš Pacholík, Honza Resl, Lukáš Feichtinger, Jakub Holoubek, Vojta 
Špinler (2. místo) a Marek Štorek (3. místo). Všem děkujeme a gratulujeme!

Rampušák
Také naši žáci se zapojili do programu při oslavách ukončení zimní sezóny na Rampušákovi, 

který pořádalo SPORTprofi  a lyžařská škola. Byli to tito žáci: Honzík Ježek – při ukázce závod-
ního sjezdového lyžování, Honzík Tench, Janička a Petr Vernerovi, Tomáš Pacholík, Betka 
Cejnarová a Nikča Macková v představení lyžařské školy. Nikolka Macková se představila také 
v masce ohniváčka. 

Florbal starších žáků
12. 3. 2009 se chlapci 8. a 9. třídy zúčastnili Okresního přeboru ve fl orbale. Turnaj se konal 

jako každoročně v Dobrušce. Kluci si vedli velmi dobře a pod vedením trenéra p. Zachariáše 
a L. Hepnarové vybojovali postup do fi nále, který se konal příští den v Kostelci nad Orlicí. Tam 
nám s odvozem musel pomoci p. Pacourek. V obrovské konkurenci velkých škol a sehraných 
týmů hráli kluci jako o život a vybojovali 5. místo. Byl to velký zážitek. 

Florbal mladších žáků
2. 4. 2009 bojovali mladší žáci a žákyně 3. – 5. třídy o cenné kovy opět ve fl orbale. Turnaj se 

hrál v Dobrušce na ZŠ Fr. Kupky. Za náš tým pod vedením p. Zachariáše hráli Honzík Ježek, 
Mikuláš Pohl, Jakub Hájek a Janička Vernerová, Kristýnka Fidlerová, David a Pavlík Štěpovi 
a Míša Bural (poslední 2 chodí teprve do školky). Umístili se na 4. místě. Všem moc gratulu-
jeme k úspěchu a děkujeme za vzornou reprezentaci školy. 

Lenka Hepnarová
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Povedené poznámky do žákovských knížek
• Byl přistižen ve školní jídelně, jak líbá spolužačku, máme podezření na lásku. 
• Nosí do školy příliš krátké sukně, takže vzbuzuje u spolužáků větší pozornost než já se 

 svým výkladem. Prosím o prodloužení. 
• O hodině přírodopisu strká ptáka do topení. 
• Váš syn považuje za samozřejmé se při hodině matematiky procházet po lavicích. 
• Když jsem vašeho syna vyvolala k tabuli, opáčil mi:  Piš pět, svačím! 
• Simuloval zvonění školního zvonku budíkem, a když se mu na to přišlo, ještě tvrdil, že ho 

 o to školník požádal. 
• Vešel jsem do třídy a on se mi nepostavil. 
• Lezl do pětimetrové výšky na třímetrový strom. 

vybráno z internetu

Rozloučení se školním rokem
ZŠ a MŠ Deštné v O. h. se letos rozloučí se školním rokem 26. 6. 2009 programem pro děti, 

rodiče i další příchozí. Očekávat můžete vystoupení dětí ze školy i mateřinky, soutěže pro děti 
i rodiče, přátelské utkání žáků školy proti rodičům ve fl orbalu nebo třeba prezentaci projektu 
Historie a současnost ve fotografi i, který Vám přiblíží změny v krajině okolí Vašeho bydliště.

Hladem, žízní ani nudou rozhodně trpět nebudete. Přijďte se proto v pátek 26. 6. do školy 
podívat. Začínáme ve 14:30 h.

Těšíme se na Vás!
Děti, žáci a zaměstnanci ZŠ a MŠ Deštné v O. h.

Školní jídelna v Deštném v O. h. umožňuje stravování pro veřejnost 
Stravovat se lze pravidelně, nebo dle vlastního výběru v závislosti na nabízených jídlech. 

Najíst se můžete přímo v jídelně, nebo si můžete vzít oběd v jídlonosiči domů. 
Oběd se skládá z polévky, druhého chodu, nápoje, popř. přílohy (ovoce, jogurtu, salát…). 
To vše za cenu :
 dítě do 10 let   50,- Kč 
 10 - 14 let   52,- Kč
 od 15 let  54,- Kč
 dospělý  56,- Kč
Bližší informace a přihlášku obdržíte u pí Valentové přímo ve školní jídelně nebo na tel. 739 037 209. 

Ilona Valentová

Provoz školní jídelny o letních prázdninách
červenec:  1. – 10. 7. 2009
srpen:  24. – 31. 8. 2009
Provoz mateřské školky během letních prázdnin: 
červenec:  1. – 10. 7. 2009
srpen:  24. – 31. 8. 2009
Konec školního roku 2008/2009:  úterý 30. 6. 2009
Začátek školního roku 2009/2010:  úterý 1. 9. 2009 

☺
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Z kultury
Loučení se zimou - RAMPUŠÁK 2009
Letos se opět konalo, a to 14. března, Loučení se zimou – RAMPUŠÁK 2009. Akci připravila, 

jak je již tradicí, místní fi rma SPORTprofi  s.r.o. Tentokrát Rampušák začínal až v 16 hodin. 
Důvodem bylo to, že se v lyžařském areálu MARTA I konaly dvoudenní závody (14. – 15. 3. 2009) 
RED BULL – RULETE TRICK. Tak si sobotu 14. března mohli návštěvníci Deštného 
v O. h. užít. Byl to den naplněný super akcemi. Od 9 až do 15:30 h jsme mohli sledovat „adren-
alinové“ skákání na lyžích na obřím sněhovém můstku, který byl pro závody postaven (pozn. 
autora: stavba tohoto můstku trvala týden, pracovalo na ní 6 – 12 lidí ve dne, ale i v noci). 
I počasí oběma akcím přálo, občas vykouklo i sluníčko.

Mezitím od rána probíhala na „velkém parkovišti“ příprava k uvítání Rampušáka a Kačenky. Chys-
tala se zvuková technika, podium pro účinkující, rozbalovaly stánky a něco po 16. hodině Loučení 
se zimou začalo. Slova se ujali tradiční moderátoři Martin Dejdar a Petr Vacek, uvítali přihlížející di-
váky, kteří ve značném počtu parkoviště zaplnili (odhadem více jak 1 500 lidí). Potom se ujala slova 
hudební skupina ABBA STARS a celým areálem parkoviště a  Marty II zazněly ve skvělém podání 
staré známé skladby populární švédské skupiny ABBA – Waterloo, Mamma mia a další. 

Poté moderátoři oslovili diváky, aby se případně přemístili na lyžařský svah MARTA II, kde 
začala skvělá a velice zajímavá lyžařská show místní LYŽAŘSKÉ ŠKOLY. Instruktoři předvedli 
vynikající sestavy jak v synchronizovaném lyžování, tak i na snowboardech. Dále předvedli 
několik variant telemarkového lyžování. Představili děti z lyžařské školy, které předvedly, co 
se pod vedením instruktorů naučily. Také se představil místní žákovský lyžařský oddíl ukáz-
kou obřího slalomu. Závěr patřil instruktorům lyžařské školy a jejich „zlaté sestavě“ na snow-
boardech. S ní obsadili na mistrovství ČR instruktorů lyžařských škol první místo a získali 
zlaté medaile. Po této exhibici přišla dlouho očekávaná chvíle. Na svahu se objevil Rampušák 
ve společnosti princezny Kačenky a masek. Skupinu také doprovázela na lyžích skvělá Mag-
daléna Reifová, která jízdu komentovala na dálku za pomoci obou moderátorů Martina a Petra, 
a tak diváci na velkém parkovišti, kteří nebyli na svahu, byli rozhlasovým komentováním infor-
mováni o dění na sjezdovce. Sjezd na historických „ski“ dělal trochu problém Rampušákovi 
i Kačence, ale nakonec všechno dobře dopadlo a sjezd oba absolvovali. Průvod Rampušáka 
a Kačenky dorazil na velké parkoviště již pěšky. Oba vládce hor uvítali moderátoři a předali 
slovo Rampušákyovi, který přednesl svůj proslov:

„Buďte zdrávi, obyvatelé Orlických hor, buďte zdrávi, lyžníci, hostující i vy,  komedianti.
Uplynul celý rok, co jsem vás naposledy se svojí družinou a princeznou Kačenkou navštívil 

a slíbil jsem Vám, že udělám vše,  aby tato zima byla tou pravou bílou zimou. A to se podařilo. 
Pomohla mi i Kačenka, která navštívila Krakonoše a dokázala se s ním, jak sami vidíte, 
dohodnout na rozdělení sněhoplodných mraků. Zdá se, že máme do dalších let vystaráno.   

Zpovzdálí jsem pozoroval, jak se naprostá většina místních snaží zvelebovat tento kraj, připravuje 
se na zimu, aby vy, lyžníci, jste plně mohli využít zimních radovánek a abyste zde zanechali co 
nejvíce korunek a oni zase mohli dále zvelebovat. Tento uzavřený kruh se nesmí narušit. Proto vás, 
milí lyžníci, vyzývám, jezděte do našich hor co nejvíce a já vám slibuji na příští rok hory sněhu. 

Moje zimní vláda končí, proto rád předám žezlo princezně Kačence a věřím, že letošní léto 
bude přenádherné, viď Kačenko?“  
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Kačenka poděkovala Rampušákovi za jeho zimní vládu, kdy byl dostatek sněhu k zimním 
sportům, a převzala vládu na období jara až podzimu. Přislíbila, že se bude snažit o to, aby bylo 
hezké počasí, aby si místní i hosté Orlických hor užili zase příjemné letní radovánky.  

Moderátoři oběma protagonistům poděkovali za jejich vystoupení, Rampušákovi popřáli 
zasloužený odpočinek po zimní sezóně a Kačence, aby její vládnutí nad Orlickými horami 
proběhlo bez problémů a aby se léto vydařilo.   

Podium opět patřilo skupině ABBA STARS. Za podpory Magdalény Reifové a Petra Vacka  
předvedly masky své taneční umění. Potom  již patřilo podium právě maskám, kdy se jednotlivě  
představily a odpovídaly na otázky moderátorů. Potom nastalo vyhlášení nejlepší masky. Jako 
nejlepší byl vyhlášen „kůň“, ostatní masky obsadily druhé místo. Magdaléna a Petr ještě 
pro všechny děti připravili krátký program s písničkami.  

Poté moderátoři pozvali na podium další účinkující, tentokrát dívčí hudební skupinu APPLES. 
Tato skupina svým vynikajícím vystoupením roztančila nejen mladé, ale i starší diváky. Uvedly 
„hitovky“ známých hudebních skupin. Mimo to si také s nimi zazpíval i oba moderátoři. 

Následovala další, již poslední výměna účinkujících a slovo dostala hudební skupina DĚDA 
MLÁDEK ILLEGAL BAND, která opět svým skvělým hudebním vystoupením „rozehřála“ 
přítomné publikum, a to příznačně, neboť se již  opravdu ochladilo.   

Po ukončení vystoupení Illegal bandu již jen Petr Vacek pozdravil přítomné diváky, a to 
i za Martina Dejdara, který již musel předčasně odjet, protože ho ráno čekaly jiné povinnosti. 
Poděkoval také divákům, že vydrželi, i když se ochladilo, a že vytvořili vynikající atmosféru. 
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Pochválil pořadatele za přípravu a uskutečnění Loučení se zimou – RAMPUŠÁK 2009 a pozval 
přítomné na další ročník. 

Úplně na závěr oznámil tečku akce – velký ohňostroj – a odpočítáním jej odstartoval. 
A opravdu, ohňostroj byl velkolepý! Pochvala zněla mezi diváky – úžasné, vynikající, výborné…  

Závěrem mohu říci, že se akce velice vydařila a po celou dobu vládla skvělá atmosféra, jak 
na podiu, tak mezi diváky. Stánky nabízely zboží všeho druhu, skvělá Medovina přišla vhod, 
když se ochladilo, atrakce – poníci, kolotoč, trampolína, obří skluzavka – bavily děti.  

Nezbývá než poděkovat fi rmě SPORTprofi  s. r. o. za uspořádání této skvělé akce, ohňostrůjcům 
za skvělý ohňostroj a pozvat Vás na RAMPUŠÁKA 2010.

JaK.

Divadelní ples
Tradiční divadelní ples se konal na Panorámě v pátek 20. března 2009. Skupina Trop se 

celý večer starala o dobrou náladu všech přítomných. Překvapením večera bylo vystoupení 
břišních tanečnic. Nejenže se na ně moc pěkně dívalo, ale slečny předvedly, že opravdu své 
umění ovládají.

Tentokrát jsme museli udě-
lat výjimku a místo tří vyhlá-
sit nejlepších masek deset, 
neboť letošní ples byl zamas-
kován opravdu dostatečně. 
Mezi oceněnými byli: indiánka, 
hrozen, mušketýři, Hurvínek 
a Mánička, šejkové aj. Bylo 
vidět, že se lidé přišli poba-
vit a zatančit si. Zásluhu na 
povedené akci měla i obslu-
ha Panorámy, které patří dík. 
A mně jenom zbývá dodat: „Tak 
zase za rok!“

Eliška Kollárovičová, foto JaK.

Setkání regionálních historiků v Deštném v Orlických horách
Ve dnech 24. - 25. dubna proběhlo v prostorách chaty Panorama setkání regionálních 

vlastivědných pracovníků zabývajících se vlastivědou Orlických hor a jejich podhůří. Takřka 
čtyři desítky profesionálních i neprofesionálních badatelů předneslo na dvacet příspěvků 
a referátů věnovaných širokému spektru témat – od středověké kolonizace až po zeleň 
v krajině, od selských povstání až po mlýny. Setkání umožnilo opět po několika letech rychlou 
a osobní výměnu informací.

Velkým kladem setkání byla i přítomnost mladých začínajících badatelů.
Bohumír Dragoun
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30. dubna od rána chodily v SMSkách instrukce
Vážená kolegyně!
Tak utekl ňáký pátek 
a už máme zase svátek. 
Vyhoď kočku, 
zamkni chatrč, 
vyndej koště z garáže 
a už jenom čekej na to, 
až se měsíc ukáže. 
V noci má být hnusná kosa, 
což je dosti nemilé – 
tak na koště nenasedej 
s míň jak dvěma promile!
Dávej pozor -  blikne jiskra, ohně vzplanou  …

Byly trefné. Počasí nám v podvečer opravdu  nepřálo. Ale divoké a tancechtivé duše neodradilo. 
Úderem 19. hodiny, se zdravicí  nejmoudřejší a  mávnutím čarodějné hůlky té nejmenší 

čarodějnice, se vyčasilo. Jakoby zaklínadla vyčistila vzduch!
Holky předvedly své úžasné kostýmy. Model roku měla ovšem Iva NO….(alias Zlatý zoubek), 

která všem místním vypálila rybník! Ty se pak  musely snažit v další, odbornou porotou bodo-
vané, volné disciplíně – tanci, ze které je nevyrušilo ani očekávané zapálení vatry.

Nechyběla zasloužená odměna pro mlsné jazýčky. Čarovné laskominy, smažené myši, 
fl ákota z hasičského grilu ani kouzelné lektvary ze Standovy a Milanovy chýše. A jak to bývá,  
někdo podlehl elixíru lásky, jiný nápoji zapomnění. 

LZ, foto JaK.

V sobotu 6. června byla v Muzeu zimních sportů, turistiky a řemesel otevřena 
výstava fotografky Dany Čechákové. 

Tématem jejích fotografi í je jazz a atmosféra koncertů. 
Díky své profesi se dostává do styku s významnými osobnostmi jazzové scény a neopako-

vatelnou atmosféru pak zachycuje na fotografi cký materiál.
Bohumír Dragoun

Fotografka o sobě: 
K fotografování jsem se dostala poměrně pozdě. Celý život jsem ráda listovala v mono-

grafi ích uznávaných fotografů, kochala se nejlepšími fotografi emi z časopisů, ale představa, 
že bych někdy mohla fotografovat sama, mi připadala vzdálená. Pak ale nastal okamžik, kdy 
se dostavila „krize středního věku“, která se dá porazit jedině rychlou životní změnou. Kde je 
vůle, tam je cesta, a kde je sen, tam je cíl. Pořídila jsem si kvalitní Canon, přihlásila ke studiu 
na Pražské fotografi cké škole a záhy neohroženě vyrazila za časopiseckými zakázkami. Bylo 
to (a stále ještě je) svízelné, ale ne nepřekonatelné. 
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Je třeba najít svá témata. Mě moc neříká stylizace, která je typická pro reklamní či módní 
fotografi i. Obdivuji její vybroušenost, ale víc mě baví kouzlo času. Okamžitého i historického. 
Zajímají mě lidé, jejich povahy i prožitky. Ráda fotografuji život v detailu, dojímají mě citová hnutí 
odražená ve tvářích. Radost, smutek, překvapení, rozpaky. Kdekoli, ve venkovské hospodě, 
na svatební hostině, na hřišti, v hledišti divadla či jazzového klubu. Miluji svět divadla, kon-
certních sálů, svět jeviště i hlediště. Fotografi í lze odkrýt pravý cit i falešné gesto, prožitek 
z právě interpretované písně, lze najít patos nebo zvláštní zaujetí tam, kde byste ho nečekali. 
Zachycená akce vám může vracet silnou energii. 
Často a ráda chodím fotografovat romské kapely, tam už ta energie je. Fotografi e ji trans-

formuje, zesílí a usměrní. Rázem mě přenese do pravdivého, spontánního a nestylizovaného 
světa, ve kterém jsou přítomny jen pozitivní emoce. Romové sami mezi sebou jsou v tom 
okamžiku překvapivě jiná komunita, než jakou známe z černé kroniky. 

Na druhé straně se nechám okouzlit časem historickým. Již dlouho se věnuji fotografování 
sakrálních a funerálních plastik. Někdy mám při této navýsost zajímavé práci pocit, že prožívám 
celou jejich historii, že jsem svědkem jejich vzniku, zrání i rozkladu. Mám dojem, že pracuji 
s živým materiálem, nikoli s kamenem či kováním. Z toho důvodu mám ráda i makrofotografi e 
povrchů, struktur a řezů, stejně jako reliéfy večerních krajin v kontrastním šikmém slunci.

Externě, ale docela často fotím pro americkou společnost Prague Society působící také 
v Česku, a to do časopisu Prague Club Magazine: setkání světových politických, hospodářských 
a společenských špiček na různých konferencích a fórech v ČR. Mou významnou zakázkou 
v minulosti bylo nafotografování jihočeských hřbitovů pro Památkový úřad. Poslední velkou 

zakázkou jsou komplexní práce na kata-
logu a dokumentaci pro společnost 
MOLDVIN, což je dovozce moldavských 
vín.

Docela ráda fotím třeba také šperky, 
s modelkami i samostatně. A snad mě 
to nijak neshodí, když řeknu, že docela 
ráda fotografuji děti a svatby (tam si 
dávám extra záležet a dodávám již 
kompletní alba). Mojí metou je však 
fotografovat divadlo, ale tam je zakázek 
málo. Lákalo mě vždy fotit profese, 
které jsou už na vymření, dělala jsem 
pro Refl ex seriál o práci knihovníků, 
fotím osoby v mezních psychických 
nebo sociálních situacích (práce pro 
různá charitativní centra a střediska 
odborné psychologické péče, odtud 
pramení moje záliba v zachycování ex-
trémního výrazu i u hudebníků.

foto JaK
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Program Deštenského kulturního léta
4. 7. 2009 Zahájení kulturního léta – divadelní představení 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

8. 7. 2009 Deštenské fi lmové večery 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

11. 7. 2009 Koncert LSP Lysopea – Lucie Nosová 19.00 h Areál muzea v Deštném v O. h.

11. – 12. 7. 2009 Drezúrní závody 10.00 h Jízdárna Adam v Deštném v O. h.

15. 7. 2009 Deštenské fi lmové večery 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

18. – 19. 7. 2009 Westernové závody 9.30 h Jízdárna Adam v Deštném v O. h.

18. – 19. 7. 2009 Víkend archeologických technologií Skanzen Villa Nova v Uhřínově p. D.

22. 7. 2009 Koncert vážné hudby Kostel sv. Máří Magdalény v Deštném v O. h.

25. 7. 2009 Pouť Areál muzea v Deštném v O. h.

26. 7. 2009 Koncert vážná hudby – (není jisté zda bude) Kostel sv. Máří Magdalény v Deštném v O. h.

31. 7. 2009 Koncert vážné hudby Kostel sv. Máří Magdalény v Deštném v O. h.

31. 7. –  2. 8. 2009 Tavení skla dřevem Areál muzea v Deštném v O. h.

5. 8. 2009 Deštenské fi lmové večery 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

8. 8. 2009 Koncert Pepy Nose 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

8. 8. 2009 Střílení ku ptáku Skanzen Villa Nova v Uhřínově p. D.

12. 8. 2009 Deštenské fi lmové večery 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

19. 8. 2009 Deštenské fi lmové večery 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

22. – 23. 8. 2009 Víkend archeologických technologií Skanzen Villa Nova v Uhřínově p. D.

26. 8. 2009 Deštenské fi lmové večery 19.30 h Areál muzea v Deštném v O. h.

5. 9. 2009 Kačenčino loučení s létem 13.00 h Areál chaty Kristýna v Jedlové v O. h.

19. 9. 2009 Oslavy 60. výročí založení HS Deštné v O. h.



21

Zájezd do Prahy
Obec Deštné v Orlických horách pořádá 10. 10. 2009 zájezd na odpolední představení muziká-

lu Carmen, který má ve svém repertoáru Hudební divadlo Karlín. Lístky, zajištěné s půlročním 
předstihem, jsou již bohužel zamluvené. Ještě však můžete jet do Prahy s námi a udělat si příjemný 
výlet (cca za 300,- Kč tam i zpátky). Stačí se nahlásit na obecním úřadě.  

Pokud se nám tato nová aktivita vydaří, uspořádáme další. 
PS: Pomoc s výběrem a organizací zájezdu vítána.

LZ

Odevšad
Společenská kronika
Ani tentokrát tu nenajdete všechny oslavence. Ne všichni si totiž přejí být ve společenské 

kronice uveřejněni. A my jejich rozhodnutí respektujeme.

V měsíci dubnu, květnu a červnu oslavili či oslaví:
55.: Jaroslava Marvanová
60.: Karel Disman
65.: Jarmila Michlová
80.: Jaroslav Veselka, Zdeněk Marek
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

25. dubna 2009 se v obřadní místnosti obecního úřadu uskutečnilo vítání občánků. Mezi 
občany Deštného v Orlických horách byli slavnostně přivítáni Jakub Beneš, Jakub Kameník, 
Anna Kasalová a Jiří Malý.  

Loučíme se zemřelými:
Václavem Vojtěchem
Markétou Kuchařovou
Čest jejich památce!

LZ, foto Michal Bečarov
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VZPOMÍNKA

Dne 21. 5. 2009 tomu bude 20 let od tragické smrti mého jediného 
syna Richarda Heuchela.  Prosím o tichou vzpomínku.

Jitka Heuchelová

Víte, že …
– Deštné má novou mapu? Orientační plán obce si můžete zakoupit na obecním úřadě za 20,- Kč.
– tak jako v minulých letech, tak i letos vyjdou letní turistické noviny Kačenčiny listy? A to 

 i v polské mutaci. K dostání budou zdarma na obecním úřadě, v informačním centru, 
 některých obchodech a restauracích.

– obec Deštné v O. h. je jedním ze zakladatelů destinační společnosti Orlické hory 
 a Podorlicko? 

– úřední hodiny našeho matričního úřadu v Sedloňově jsou pondělí a středa od 15,30 do 17 h? 
 Přesto je lepší se objednat. U pí Šimůnkové na tel. 777 882 367 nebo u pí Kopejtkové 
 na tel. 777 014 352.

– po dva dny bylo možné faktury za vodné a stočné zaplatit fi rmě IVK Group, s. r. o. hotově? 
 Tato možnost tu bude i na podzim. Přesný termín se dozvíte opět z přílohy faktury.

– v pátek 15. května proběhlo pravidelné očkování psů proti vzteklině? 
– v sobotu 16. května jste se mohli zbavit nebezpečného odpadu? Proběhl totiž jeho jarní svoz.
– po dvě květnové středy jste mohli nepotřebné věci odložit na charitativní sbírku, materiálně 

 pomoci lidem v nouzi?
– koupí kytiček měsíčku zahradního jsme do celonárodní sbírky proti rakovině z Deštného 

 přispěli 1.608 korunami? Pravda, bylo to nejméně za ty roky, po které se sbírka koná. Že 
 by se i tady promítla krize? 

– na čarodějnice byla na chatě Radost zábava s Františkem Nedvědem mladším?
– na Panorámě začaly Klykošovy diskotéky? A začaly hity 80. a 90. let. Zdá se že se ujaly.
– ale s koledou to už není, jako dřív? Letos ji snad pořádně držely jen na Jedlové a na Plasnicích? 
– CHKO Orlické hory byla založena v roce 1969? V letošním roce tomu bude kulatých

  40 let.
– je v Deštném lanový park? A kde že ho najdete? Přímo na lesním rozcestí Staré cesty 

 na Jedlovou a cesty k Matouši. 
– si malí hasiči udělali brigádu na dětském hřišti?    
– Sedloňovký divadelní spolek MAX má nastudovaný nový kus? Je jím hra s názvem „Ten, kdo utře 

 nos“? A víte, že v ní mezi spoustou známých tváří uvidíte taky Dešteňáky Evu a Vaška Vojtěchovi 
 a autorku kostýmů Jarušku Marvanovou? Při závěrečné děkovačce i nápovědu Hedvu Štěpovou.

– značkou „Orlické hory originální produkt“ se mohou od června pyšnit také šperky z ručně 
 paličkované krajky Jiřiny Rejentové ze Žamberka, ryby z podhůří Orlických hor Jana 
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 Kolowrata Krakowského z Rychnova, rychnovská piva (Zilvar, Kaštan a Kněžna) z Městského 
 Podorlického pivovaru s. r. o. z Rychnova  a dřevěný štípaný šindel ze ŽIVY zemědělské
  obchodní a. s. z Klášterce?

Alena Křížová, LZ
Zemřel Václav Vojtěch
V letošním jaru si bohužel na svůj vkus až příliš 

často musím připomínat verše Jaroslava Seiferta z jeho 
překrásné Písně o Viktorce: 

Jde každému smrt mlčky vstříc,
nemilosrdná pilná žnečka.
Neodpočine, neposečká
a jde zas dál jakoby nic.

MUDr. Zdeněk Kašpar v Rychnově, kamarád Milan 
Vondráček v Praze a teď Václav Vojtěch z Deštného. Tři 
ex-Opočeňáci, kteří se vydali zkoumat, jaké to opravdu je 
v té jiné dimenzi nazývané oním světem. Bez ohledu na 
víru, či nevíru v život po životě, po každém, kdo odejde a 
kdo byl někomu drahý, zůstává na světě podivné hluché prázdno, které se sice snažíme zaplnit 
vzpomínkami, ale ono zeje stále, a jen milosrdný čas je ochoten nabízet nám ne-li zapomnění (to 
by ani nebylo dobré), tedy smíření. Přijetí. Zákonu neutečeš, člověče.

Ještě že ty vzpomínky máme: Když jsem se po dlouhých letech, přinejmenším po šedesáti, na 
deštenských Slavnostech skla znovu potkal s Václavem Vojtěchem, hned jsme oba brnkli na jedi-
nou společnou strunu, na to, jak jsme se vedle sebe octli na opočenském divadelním jevišti, když 
s ním a s námi dětmi ze školy čerstvá slečna učitelka Marie Nucová (pro neznalé: krátce nato 
až dodnes Cihlářová) secvičila pohádkovou hru Jaroslava Průchy Matčino srdce. Vašek Vojtěch 
v ní hrál krále a my školáci (dovolil nám, abychom mu říkali Vašku) jsme kolem něj skotačili coby 
skřítci a skřítkyně. A byl to skvělý, nádherný král, třebaže, pokud mě paměť neklame, zprvu se 
roli bránil. Asi že si netroufal lézt do divadelnického zelí svému bratru Jiřímu, v té době výrazné 
opoře opočenských divadelníků. Nakonec naléhání podlehl a my, tehdejší děti a dnes kmeti, 
na to vzpomínáme, kdykoli se sejdeme, třeba s Olgou Hostovskou-Castiellovou, s Věrou No-
votnou-Eliškovou, ano i s odešlým Milanem Vondráčkem, s Václavem Marešem a dalšími. Náš 
král však záhy potom z Opočna zmizel výše do hor, pracoval u lesů, a jistě není náhodou, že se 
na něj nedávno chtěla obrátit také paní Kristina Colloredo-Mansfeldová, aby jí byl nápomocen 
při rozpomínání se na dětství. Bohužel v poslední době už mu zdraví nesloužilo. Když jsme se 
v Deštném potkali loni v srpnu znovu, bylo vidět, že jeho svíce pomalu dohořívá. Teď tedy dohořela 
a nám nezbývá říct, než děkujeme, nezapomeneme.

Ale napadá mě, jestli se někdo nepodiví, proč o něm Opočenské noviny píšou a proč na něj 
a na další už jen bývalé Opočeňáky vzpomínat, a proto vás, vážení čtenáři, prosím o shovívavost. 
Zkuste raději přijmout myšlenku, že nikdo, kdo kdy v Opočně žil a kdo se k němu vždy a všude 
hlásí, není Opočeňák doslova bývalý. Že mu spíše sluší přívlastek věrný. Zanechal zde stopu, a to 

Václav Vojtěch táhnoucí Kristinu Colloredo-Mansfeld
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je rozhodující. Ostatně to bylo přesvědčení výše zmíněného Milana Vondráčka, který se v Praze 
tak obětavě staral o Sdružení rodáků a přátel Opočna. To by teď bez něho nemělo zaniknout, 
ba právě naopak, mělo byse rozšířit, vždyť rodáci a přátelé žijí i v jiných městech. Jenže organi-
zovat taková setkání, ač řídká, vyžadovalo by širší agendu, než jakou může zvládnout jedinec. 
Co na to Ty, ofi ciální Opočno? Nestojí to za úvahu?

Dostal jsem se tak od vzpomínky na Václava Vojtěcha dál, než jsem původně zamýšlel, ale 
když všude okolo bují krize, taková i onaká - hospodářská, fi nanční, mravní – pak ti, co mají 
společné kořeny, měli by držet při sobě.

Staří i mladí. Bez paměti je totiž výhled do budoucnosti jen matný a planý.
Miloň Čepelka

převzato z Opočenských novin
Poděkování
Pana Miloně Čepelku znám především z vyprávění mého otce. Potom také z divadla Járy 

Cimrmana, které jsem několikrát navštívil, protože jejich humor je mi velice blízký. 
Děkuji panu Čepelkovi za milá slova rozloučení. Díky za jeho myšlenky a názory nad vztahy mezi 

lidmi. Věrnost svému rodišti, o kterém se zmiňuje, sounáležitosti mezi mladými a staršími a přijetí 
nových obyvatel do místní komunity jsou, myslím, problémy, nad kterými je nutné se zamyslet. Ne-
platí to jen pro Opočno, ke kterému, ač nejsem rodák, mám díky svým předkům upřímný vztah.

Zamyslete se i Vy „Dešteňáci“ sami nad sebou! Z přístupu některých k životu a dění v obci 
je mi smutno! Nic nedělat, jen anonymně kritizovat není žádné hrdinství! Místo přátelství, 
tolerance, vzájemné pomoci převládá závist, neupřímnost a tzv. „hraní si na vlastním písečku“. 
Svádět vše jen na krize je projevem povrchnosti a sebeomlouvání.

Ale vzdálil jsem se od prvotní myšlenky poděkovat panu Miloni Čepelkovi za upřímná slova 
rozloučení. 

Doufám, že moje úvaha některé z Vás zaujme, vyprovokuje a probudí hlavně „spící“.  
Děkuji všem, kteří se rozloučili s mým otcem, nejen svou přítomností na smutečním obřadu. 

Zasloužil si to!
Mgr. Václav Vojtěch, syn s rodinou

Horská služba v Deštném a oslavy 60. výročí založení 
Horské služby v Orlických horách

Letos na podzim uplyne 60 let od chvíle, kdy v Orlických horách, přesněji v Deštném, byla 
skupinkou nadšenců založena Horská služba. Mezi zakládající členy patřil například také 
nedávno zesnulý občan Deštného pan Václav Vojtěch. 

Již delší dobu je možné sledovat, jak roste počet návštěvníků hor. Zdá se, že rozdíl mezi 
letními a zimními měsíci v množství ošetřených úrazů se začíná pomalu vyrovnávat. Celoročně 
ošetřujeme úrazy jako jsou zlomeniny, pohmožděniny, luxace kloubů, řezné a tržné rány, otřesy 
mozku a samozřejmě provádíme život zachraňující úkony jako je kardiopulmonální resuscitace 
při zástavách dechu a srdeční činnosti. Rozdíl je ovšem možné vidět v tom, že přibývá úrazů 
vážných, mezi které patří úrazy hlavy a páteře. Zvyšující se závažnost zranění je způsobena 
rostoucím počtem lidí vybavených moderním sportovním materiálem (curvingové lyže, horská 
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kola ) a rostoucím, mnohdy nekritickým, sebevědomím ve vlastní schopnosti a dovednosti. 
Tady se velmi potvrzuje potřebnost Horské služby jako instituce, která pokrývá území hůře 
dostupné dalším složkám integrovaného záchranného systému.

Kromě ošetřování a transportu zraněných provádíme záchranné  a pátrací akce  v horském 
terénu, informujeme veřejnost o povětrnostních a sněhových podmínkách na horách, sledujeme 
úrazovost a provádíme rozbor příčin úrazů, jakož i doporučujeme opatření k jejímu snížení. 
Členové Horské služby, kteří ať už je to jejich zaměstnání, nebo tuto práci dělají ve svém 

volnu dobrovolně, patří do skupiny 32 horskoslužebníků operujících od Olešnice v Orlických 
horách až po Čenkovice. Jednotlivé okrsky jsou umístěny do středisek Deštné v Orlických 
horách, Říčky a Čenkovice a jsou z pochopitelných důvodů vázány na lyžařská střediska, 
jež jsou zároveň turistickými centry našich hor.

V Deštném v Orlických horách, v místě založení Horské služby, pracuje v současné době 
12 členů Horské služby. V červené bundě se znakem mohou návštěvníci nebo občané pot-
kávat ve službě Roberta Čapku z Rychnova nad Kněžnou, Karla Dismana z Deštného, Jo-
sefa Hepnara z Deštného, Josefa Kubíčka z Deštného, Petra Likavce z Nového Města nad 
Metují, Josefa Lukáška z Bystrého, Jana Pochobradského z Dobrušky, Petra Prostředníka 
z Dobrušky, Martina Struhaře z Deštného, Pavla Synka z Rychnova nad Kněžnou, Ladislava 
Suchého z Hradce Králové a Václava Vojtěcha z Deštného. Snad to nebude dlouho trvat a po 
úspěšném absolvování náročné letní a zimní školy Horské služby budeme moci slavnostně 
„vyřadit“ za člena Václava Smrčku z Rychnova nad Kněžnou.

Za dobu 60 let prošlo naším okrskem velké množství kamarádů z různých končin našeho 
kraje. Jejich seznam by zaplnil více stránek, a tak bych rád vzpomněl alespoň těch, kteří ukončili 
členství teprve nedávno a stále jsou připraveni přiložit ruku k dílu. Jsou to Bedřich Dörner 
z Deštného, Vladimír Stieber z Deštného, Jiří Veselý z Deštného, Jaroslav Netík z Dobrého, 
Stanislav Šulc z Rychnova nad Kněžnou, Petr Škaloud z Deštného a Ivan Kupka z Dobrého. 
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Oslavy 60. výročí založení Horské služby proběhnou 19. 9. 2009 v Deštném. Na jejich 
přípravě se podílí Horská služba České republiky ve spolupráci s Horskou službou Polsko 
(Grupa regionalna górskiego ochotniczego pogotowia ratunkovego, Grupa Walbrzysko - Klodzka), 
ve spolupráci s obcemi Deštné v Orlických horách, Duszniki a v neposlední řadě ve spolupráci 
s Euroregionem Glacensis. Nad celou akcí také převzal záštitu hejtman Hrálovehradeckého 
kraje pan Bc. Lubomír Franc. 

Návštěvníky oslav čeká program, který se bude opírat o ukázky ze záchranné činnosti Horské 
služby, výstavu techniky a vybavení, výstavu fotografi í z historie HS po současnost, outdoorové 
atrakce pro děti i dospělé. Samozřejmostí potom bude hudební vystoupení a občerstvení. 

Zapsal
Petr Likavec

Předseda Rady oblasti Orlické hory
Horské služby České republiky

Hasiči
Dokončení hry Plamen 2008/2009
Ve dnech 29. – 31. 5. 2009 proběhlo 2. kolo soutěže mladých hasičů ve Voděradech. 
V pátek jsme měli odjíždět pod stany, ale bohužel nám počasí nepřálo, tak jsme odjeli až 

v sobotu ráno přímo na závod. Jako první nás čekala štafeta 4 x 60 metrů, v níž jsme skončili 
na 9. místě. Potom přišla na řadu nejtěžší disciplína – požární útok CTIF. To se nám nepovedlo 
a bylo z toho až 19. místo. Konečně bylo poledne a čas na oběd! Naše polní kuchyně sídlila 
o 3 km dál, naskákali jsme tedy do auta a odjeli se najíst. Měli jsme výbornou polévku 
a svíčkovou s knedlíkem. Po obědě jsme se vrátili zpět, čekal nás požární útok. Když jsme 
se připravovali, opět začalo pršet. Přesto jsme si nachystali hadice na základnu a vyběhli. 
Bohužel se nám to při dobíhání ke stroji hodně smekalo a vše připravené jsme si rozházeli. 
Skončili jsme až na 17. místě. Protože bylo od pátku tak ošklivé počasí, navrhli pořadatelé, 
že si splníme ještě jednu disciplínu, která se má běžet až v neděli. Kolem 17. hodiny jsme měli 
vše pro dnešní den za sebou a odjeli jsme do Houdkovic na večeři. Dali jsme si bramborovou 
kaši a řízek. Kolem 20. hodiny jsme dorazili domů. 

V neděli jsme se sešli před 8. hodi-
nou u hasičské zbrojnice a jeli jsme 
pokračovat v soutěži. Stavili jsme se 
pro snídani a svačinu. Čekala nás 
štafeta dvojic a druhé kolo štafety 
CTIF. Kolem 11. hodiny jsme měli 
vše za sebou. Jeli jsme se naobědvat 
a zpět na vyhlášení výsledků. 
Skončili jsme na 17. místě.

Při zpáteční cestě jsme se stavili 
v Dobrušce na exkurzi u profesion-
álních hasičů.

mladí hasiči
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Okrsková soutěž
Dne 16. května jsme se zúčastnili okrskové soutěže v požárním sportu družstev SDH, 

která se konala v Olešnici v Orlických horách. Soutěžilo se tradičně ve dvou disciplínách, a to 
v požárním útoku a ve štafetě 4 x 100 metrů. Soutěžící družstva byla rozdělena v kategoriích 
muži nad 35 let a do 35 let, do které patřilo také naše družstvo, a kategorie ženy. Celkem se 
soutěže zúčastnilo 16 družstev a z toho 4 družstva soutěžila v kategorii nad 35 let. V katego-
rii žen soutěžila pouze 2 družstva. Naše hasičky se bohužel nezúčastnily. Do soutěže byli 
přihlášeni také polští hasiči z Lewina Klodzki, kteří se však nakonec nedostavili. 

Naše družstvo se po součtu umístění v obou disciplínách celkově dosáhlo na osmou příčku, když 
v útoku jsme časem 45,8 s byli jako osmí a štafetu jsme dokončili časem 79,9 s na šestém místě.

Během celého dne panovalo velmi nevlídné počasí, kdy déšť, mlha a zima zřejmě odradila 
mnoho diváků od návštěvy tohoto atraktivního a jinak divácky oblíbeného sportovního klání. 
I tak ale soutěž proběhla ve sportovním a přátelském duchu. Už se velmi těšíme na příští rok, 
kdy by se soutěž, pokud počasí a okolnosti dovolí, mohla konat u nás v Deštném.

Výjezdy v roce 2009
28. 4. 2009 ve 13.45 h provedla jednotka pokácení a odstranění nakloněného stromu, který 

hrozil pádem na vozovku.  
Dne 10. 4. 2009 v 10.45 h došlo k požáru suché trávy nedaleko chaty Na potoce v Deštném. 

Jednalo se o plochu 20 x 10 m, nasazen byl jeden proud C. Škoda nevznikla, ke zranění osob 
nedošlo. Hasiči spolupracovali s Policií ČR. 

Ráno 17. 2. 2009 v 6.58 h byla jednotka povolána k technické pomoci. Jednotka pomocí 
motorové pily odstranila strom z komunikace č. II/321 směr Deštné – Skuhrov nad Bělou. 

Jednodenní stáž na stanici HZS
Naše jednotka se zúčastnila povinné stáže na stanici v Dobrušce. Jednalo se o dvě soboty 

- první 25. 4. 2009 a následující hned 2. 5. 2009. První stáže se účastnilo družstvo 1 + 5, druhé 
1 + 4. Zaměstnání na celý den měli chlapci ze směn připravené na velmi dobré úrovni. Program 
obsahoval jak teorii, tak praxi. Nechyběla ani fyzická příprava. Bohužel, nebo bohudík (to je na 
zvážení) jsme se ani jeden den nedočkali výjezdu. Nakonec jsme se všichni shodli na tom, že 
tyto stáže dají jednotkám mnohem více než nějaké školení.

výbor SDH

Z osvědčených receptů 
Bylinkový bramborový salát
800 g uvařených nových brambor
2 lžíce hořčice
2 lžíce octa
4 lžíce olivového oleje
sůl, pepř
nasekaná pažitka, petržel, estragon
Vše smícháme. Salát můžeme podávat samostatně, nebo jako přílohu.



28

Celerový salát  
Příloha ke grilovaným masům, která nemá chybu.
1 bulva celeru
citrónová šťáva
sůl
moučkový cukr
2 – 3 lžíce majolky
Syrový celer nastrouháme na jemné nudličky, zakapeme citrónovou šťávou, osladíme 

moučkovým cukrem (stejně jako mrkvový salát). Přidáme sůl a majolku. Té tolik, aby to vázalo 
(počítejte však s tím, že salát pustí šťávu). Přidáním soli, cukru a citrónu bude salát výraznější. 

Letní ovoce v čokoládě
300 ml šlehačky
100 g tmavé čokolády
550 g směsi letního ovoce (jahody, maliny, třešně, borůvky)
1 lžíce moučkového cukru
V hrnci ohřejeme smetanu a rozpustíme v ní čokoládu. Mícháme, dokud se nerozpustí. 

Do hrnce dáme ovoce s cukrem a jemně promícháme se šlehačkou a rozpuštěnou čokoládou. 
Dáme do sklenic, ozdobíme ovocem a chladíme v lednici.

Výborná pudinková placka
4 vejce 
20 dkg krupicového cukru 
1 vanilkový cukr 
¾ dcl oleje 
1 dcl vlažné vody 
20 dkg hladké mouky 
1 dcl vlažné vody  
Ušleháme a nalijeme na plech.
2 červené pudinky (malinové nebo jahodové)
1 l mléka
1 lžíce cukru 
1 vanilkový cukr
Uvaříme pudink. Ještě horký ho nalijeme na syrový piškot a dáme pomalu péct. 
poleva:
1 šlehačka
1 ½ ztužovače šlehačky
2 zakysané smetany  
3 lžíce moučkového cukru
Smetanu a moučkový cukr přimícháme do pevně ušlehané šlehačky. Placku potřeme 

polevou a dáme vychladit do lednice. 
Dobrou chuť Vám přeje Míla Karová a LZ
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Babiččiny dobré rady
Péče o tefl onové pánve
Tefl onové pánve jsou velmi náchylné na poškrábání a vyžadují správnou péči jak při 

používání, tak při mytí. Aby vám vydržely co nejdéle, dbejte na jejich správné čištění. Občas 
v pánvi rozehřejte hrubozrnnou sůl – nečistoty se na ni nachytají, pánev pak nebudete muset 
drhnout a předejdete tak jejímu poškrábání.

Skvrny od plísní
Stěhovali jste se a vaše oblečení, které leželo příliš dlouho ve vlhkých krabicích, postihla 

plíseň? Zde je řešení. Skvrny navlhčete a vydrhněte hadříkem namočeným v saponátu nebo 
houbičkou napuštěnou jedlou sodou. Poté je opláchněte octovou vodou a prádlo vyperte 
v pračce jako obvykle.

Sušené květiny
Abyste sušeným květinám dodali pevnost, postříkejte je před sušením lakem na vlasy a pak 

je zavěste květem dolů. Až budou suché a vy je obrátíte, stonky se již neohnou.
vybráno ze stejnojmenné knihy

Z citátů chytrých právniček 
Otázka: Takže datum početí Vašeho dítěte bylo pátého srpna?
Odpověď: Ano.
Otázka: A co jste v tu dobu dělala Vy?
– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – 
Otázka: Můžete tu osobu popsat?
Odpověď: Byl střední výšky a měl plnovous.
Otázka: A šlo o muže, či ženu?

vybráno z internetu

Z přírody
Nové panely naučné stezky Okolím Deštného
Správa CHKO Orlické hory v loňském roce zpracovala nové panely naučné stezky Okolím 

Deštného. Svým charakterem jsou shodné s dalšími stezkami, které Správa provozuje (Po hřebeni 
Orlických hor, Zemská brána, Bedřichovka). Minulý týden byly poprvé instalovány do terénu.

Zčásti se změnila i trasa naučné stezky. Odbočka s panelem na Vrchmezí byla zrušena 
a panel byl přemístěn na Šerlišský Mlýn. Tak mají návštěvníci možnost projít si buď horní 
část stezky, nebo jen její část spodní. Možnosti nástupu a s tím spojené parkování vozidel je 
v Deštném v Orl. horách u hotelu Area nebo hotelu Orlice, na Šerlišském Mlýně a na Šerlichu. 
Panely naučné stezky jsou umístěny v Deštném v Orl. horách u hotelu Orlice (Obec Deštné 
v Orl. horách) a u hotelu Area (Ochrana přírody), v Zákoutí (Květena Orlických hor), 
na Šerlichu, v národní přírodní rezervaci Bukačka, na Sedloňovském vrchu (Lesy Orlických 
hor) a u Černého kříže (Opevnění). Návštěvníci z nich získají základní informace o přírodě 
Orlických hor a okolí naučné stezky. 
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Správa CHKO Orlické hory připravila na čtvrtek 18. 6. 2009 od 14 hodin slavnostní otevření 
zrekonstruované stezky za účasti zástupců Obce Deštné v Orl. horách, muzea a místní 
mateřské školy, která na návsi obohatí program krátkým vystoupením. Zváni jsou i občané 
obce a ostatní zájemci.

Josef Kučera, CHKO Orlické hory
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Ze zdravotnictví
Zubní pohotovost

13.06. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464 , Dobruška 494 622 040
14.06. MUDr. Beránek Jan Komenského 828 , Týniště nad Orlicí 494 371 088
20.06. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
21.06. MUDr. Bergmanová Dita poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
27.06. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
28.06. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
04.07. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102
05.07. MUDr. Ježková Marie Komenského 481 , Kostelec nad Orlicí 494 321 511
06.07. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225
11.07. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
12.07. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
18.07. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
19.07. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448 , Opočno 494 667 123
25.07. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
26.07. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334 , Vamberk 494 501 711
01.08. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169 , Vamberk 602 514 715
02.08. MUDr. Laubová Jana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
08.08. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
09.08. MUDr. Loukota Jan Komenského 127 , Opočno 494 621 665
15.08. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266 , Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
16.08. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942 , Dobruška 494 623 775
22.08. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
23.08. MUDr. Pokorná Jaroslava Potštejn 317 494 546 544
29.08. MUDr. Pokorná Věra J. Pitry 448 , Opočno 494 667 628
30.08. MUDr. Stejskalová Věra zdrav.středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
05.09. MUDr. Ptačovská Eva Komenského 481 , Kostelec nad Orlicí 494 321 740
06.09. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205
12.09. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
13.09. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209 , Častolovice 494 322 706
19.09. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
20.09. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515 , Opočno 494 667 553
26.09. MUDr. Světlíková Lada Tyršova 515 , Opočno 494 667 553
27.09. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
28.09. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
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03.10. MUDr. Šťastná Ludislava Zdrav.středisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292
04.10. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
10.10. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
11.10. MUDr. Tůmová Věra J. Pitry 344, Opočno 494 667 154
17.10. MUDr. Vavřičková Hana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 782
18.10. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
24.10. MUDr. Vyčítalová Marie dr.Lützova 244 , Vamberk 494 541 757
25.10. MUDr. Zdeňka Jiří Kvasinská 129 , Solnice 494 596 732
28.10. MUDr. Bahník František Třebízského 799 , Kostelec nad Orlicí 494 323 152
31.10. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
01.11. MUDr. Benešová Růžena Tyršova 464 , Dobruška 494 622 040
07.11. MUDr. Beránek Jan Komenského 828 , Týniště nad Orlicí 494 371 088
08.11. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
14.11. MUDr. Bergmanová Dita poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
15.11. MUDr. Čapková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
17.11. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
21.11. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, České Meziříčí 494 661 102
22.11. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov nad Kněžnou 494 531 955
28.11. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou 494 539 225
29.11. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
05.12. MUDr. Hrbáčová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou 494 532 330
06.12. MUDr. Ježková Marie Komenského 481 , Kostelec nad Orlicí 494 321 511
12.12. MUDr. Kahlerová Blanka J. Pitry 448 , Opočno 494 667 123
13.12. MUDr. Kašková Kateřina Kvasiny 145 494 596 174
19.12. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169 , Vamberk 602 514 715
20.12. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo nábř. 334 , Vamberk 494 501 711
24.12. MUDr. Laubová Jana poliklinika, Mírové nám.88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
25.12. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
26.12. MUDr. Loukota Jan Komenského 127 , Opočno 494 621 665
27.12. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
01.01. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942 , Dobruška 494 623 775
02.01. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266 , Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
03.01. MUDr. Pokorná Jaroslava Potštejn 317 494 546 544



33

Ze sportu 
Začneme ohlédnutím za zimou

Skiboby
Vyhlášení sportovců Královéhradeckého kraje za rok 2008
31. března 2009 se konalo v Královéhradeckém Aldisu vyhlášení nejúspěšnějšího spor-

tovce našeho kraje za rok 2008. Mezi oceněnými byl vyhodnocen na čtvrtém místě z deseti 
vyhlášených nejlepších sportovců Královéhradeckého kraje junior Michal PÁSLER – skibobista 
TJ Sokol Deštné v O. h. 

Dohodl jsem se Michalem a udělal pro náš zpravodaj rozhovor. 
Michale, můžeš pro začátek informovat naše čtenáře, jak ses ke skibobům vlastně dostal?
Na skibobech jsem začal jezdit ve dvanácti letech, jinak jsem lyžoval. Byl jsem na sjezdovce 

lyžovat a viděl jsem, jak skibobisté trénují, a tak jsem se šel podívat. Byl jsem vyzván trenérem, 
zda bych to nechtěl zkusit, tak jsme se domluvili. Několikrát jsem si to vyzkoušel a začalo mě 
to bavit. Od té doby jezdím na skibobu, je to sedm let. Začal mě trénovat Petr Kaufman st. 
V součastné době nás v oddílu trénují Jaroslav Krása a Petr Kaufman st.  Dříve nás také tré-
novala Irena Francová-Dohnálková  a Kristýna Jírová. 
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Na skibobech tedy jezdíš sedm let, co vlastně považuješ za svůj největší úspěch?
Můj největší úspěch je první zlatá na mistrovství světa a pak první místo v celkovém hodno-

cení Evropském poháru juniorů.

Jak ses dozvěděl, že budeš oceněn? Čeho jsi dosáhl, že jsi byl nominován mezi 
neúspěšnější juniorské sportovce našeho kraje? 

Vůbec nic jsem nevěděl a ani jsem to absolutně nečekal. Najednou zavolal nějaký pán, 
že budu oceněn a že se mám dostavit tam a tam, a tak jsem tam jel. Dostal jsem ocenění 
za tři zlaté a jednu stříbrnou medaili na mistrovství světa juniorů v roce 2008 (toto mistrovství 
se konalo právě u nás v Deštném v O. h.) a za to celkové vítězství v Evropském poháru za rok 
2008. Vyhlášení sportovců našeho kraje se konalo v Hradci Králové v Aldisu 31. března 2009.  

Bylo oceněno 49 sportovců našeho kraje. Kdo Ti utkvěl v paměti? 
Na prvním místě v dospělých byl vyhodnocen David Kostelecký, olympijský vítěz ve střelbě 

v trapu na OH v Pekingu, a mnoho dalších, ale ty si všechny nepamatuji. Jinak to byla velice 
zajímavá událost, takto se sejít se všemi sportovci.

Michale, byl jsi za skiboby nominován sám, nebo ještě někdo další? 
Za skiboby jsem byl nominován v juniorech já a Aneta Havlíčková, David Krejčí v dospělých, 

všichni ze Sokola Deštné v O. h. Z Dobrušky ještě Stanislava Preclíková.

Sezóna skončila, ale již se pomalu blíží nová. Jak se připravuješ a co tě čeká?
Zatím trénuji individuálně, kolo, brusle, míčové hry. V září – říjnu  nás čeká soustředění, kdy 

pojedeme na ledovec do Alp, a tam to začne. Příští rok bude již pro mě obtížnější, vstupuji 
do kategorie dospělých a tam je to o dost náročnější.

Můžeš trochu popsat skibob, kolik váží, jaké se dosahují asi rychlosti?
Skibob bez lyží váží 19 – 21 kg. Když se nasadí lyže, tak má 25 kg. V průměru se dosa-

huje rychlosti 80 km za hodinu. Ovládání se odvíjí od sněhových podmínek a od toho, jak je 
kopec prudký a jaký je terén. Taky záleží na tom, jak se kdo bojí. Kolikrát se taky bojím. Třeba 
v rakouském Kirchbergu, tam je opravdu moc „ostrej“ kopec, jezdí se na něm světové poháry 
a mistrovství  na lyžích, trénuje tam i americká reprezentace. Je to opravdu nejtěžší a nejprudší 
kopec, který jsem kdy jel. A jel jsem ho dvakrát. 

Michale, proč je, podle tvého názoru, u nás o skibobový sport malý zájem? Vždyť to 
je sport jako každý jiný, je taky dost náročný, kdy jezdec ovládá těžký „stroj“ pod sebou 
ve značné rychlosti, ale má své i kouzlo na podívání.

Já si myslím, že je to takový začarovaný kruh. Kdybychom chtěli, aby se skiboby zviditelnily, 
musely by do televize, a aby mohli do televize, aby třeba získali sponzory a popularitu, musí to 
někdo zaplatit a to znamená, že to musí někdo rozjet. Třeba v Rakousku jsou skiboby daleko 
populárnější než u nás, televize tam na závody jezdí, sice nejde přímý přenos, ale pořizuje se 
záznam a rozhovory. Je to vysíláno ve zprávách na TV stanicích a je odvysílán celý záznam 
závodů.
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Michale, děkuji ti za rozhovor a přeji Ti, aby se ti mezi dospělými na skibobu dařilo a dosáhl jsi 
na další medaile a svým výkonem tak dobře prezentoval jak svůj sportovní oddíl, tak i naši obec.    

A skibobovému sportu přeji, aby dosáhl většího zájmu u veřejnosti, a tím zájmu televizí 
a sponzorů, bez kterých to asi nejde.

Ze záznamu rozhovoru vybral a upravil.
JaK. 

Co se psalo o IGUANA Snowparku v Deštném v Orlických horách 
Na začátku letošní sezóny oslavil IGUANA Snowpark v Deštném první narozeniny. Zkušenosti 

z prvního roku byl připraven naplno využít tak, aby ve své teprve druhé sezónně zanechával 
jen ty nejlepší dojmy. O tom, co se o parku psalo, se můžete dočíst níže. Mimo jiné se snow-
park dostal do zpráv na TV Nova a celkem 2 x do velmi oblíbeného a sledovaného šotu TV 
Nova „Borec na konec“. Pevně věříme, že snowpark bude důstojným reprezentantem skiareálu 
– potažmo celé naší obce i v následujících letech. 

MEATFLY FREESTYLE BATTLE 2009
„Iguana Snowpark, nacházející se 

v největším orlickohorském středisku 
Deštném, má letos před sebou v podstatě 
teprve druhou sezónu a zatím příjemně 
překvapuje. A tak zde jen týden po pove-
deném openingu začala Meatfl y Freestyle 
Battle série nesoucí podtitul Orlické hory 
vs. Krkonoše, nebo chcete-li Rampušák vs. 
Krakonoš ☺…

…jezdci dojeli zblízka i z daleka a přestože 
Orličky s Krkonošemi nijak nebojovaly, bylo 
na co koukat. Jak se již pomalu stává pravidlem na smíšených akcích, freeskieři předváděli 
o třídu lepší výkony než chlapci na jednom prkně. Jistota, se kterou odjížděli triky, byla obdi-
vuhodná a věci jako cork 720 nebo switch 900 padaly jako nic. Klobouk dole a více fotek a infos 
jistě najdete na ski sekci FR (www.freeride.cz)…

…celá akce byla podle mého názoru zvládnuta v pohodě, afterparty ve vyhřívaném stanu 
před hotelem Alba byla velmi záživná, organizátorům patří pochvala za bezproblémový průběh 
závodu a shaperům Iguana Snowparku velký respekt za snahu a píli při budování parku. Meatfl y 
Freestyle Battle bude pokračovat koncem března na Čihalce a následně v Peci pod Sněžkou. 
Nezbývá než popřát, aby tyto další závody byly alespoň takové jako ten v Deštném“

Z článku na webu www.freeride.cz – Michal Straka – Meatfl y Freestyle Battle 2009 – Deštné
www.skateshop.cz East Side 2009

❖ ❖ ❖ ❖
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RED BULL TRICKY ROULETTE
Deštné v Orlických horách se stalo o víkendu 14. – 15. března 2009 dějištěm evoluce českého 

freestyle lyžování. Závodu Red Bull Tricky Roulette se zúčastnilo třináct top českých jezdců 
a osm hostů ze zahraničí (USA, Skotsko, Neměcko, Slovinsko, Slovensko, Polsko). 
Freeskiing je lyžařská disciplína, při které se skáčou triky na skocích, v U-rampě, jezdí se na zá-
bradlí a v hlubokém sněhu mimo sjezdovky. Tentokrát dostal extrémní sport ještě nový rozměr 
díky propojení s gamblingem. Z lyžařů se stali hazardní hráči, o jejichž osudu rozhodovala ruleta 
a jedinou cestou k vítězství bylo sázet. Sázet lepší triky než protihráči. Hrálo se o prize money 
3000 EUR a zajímavé věcné ceny.

„Bylo to fakt hustý, jiný než ostatní závody,“ řekl devatenáctiletý vítěz Robin Holub, jehož 
nejoblíbenější stolní hrou je Člověče nezlob se! „Líbí se mi tento nový koncept závodu, kdy jsou 
jezdci v konfrontaci s jinou formou hazardu. Zázemí mě velmi pozitivně překvapilo a úroveň 
riderů byla také vysoká,“ zmínil hlavní rozhodčí David Kittlinger. To potvrdil mimo jiné účastník 
závodu Pepé Kalenský: „V neděli byla trochu mlha a na mokrém sněhu bylo těžší dosáhnout 
vysoké rychlosti, ale nakonec jsme to vše zvládli. Skákal jsem triky jako switch 1080, bio 900, 
a jelikož mi skok hodně vyhovoval, zkusil jsem i switch 1440 (číslo označuje stupně rotace 
kolem své osy).“ Tento trik, při kterém bylo od diváků slyšet, že již ani tolik otáček nestíhají 
počítat, se Pepému však již nepodařil. Rodák z Vrchlabí tak skončil na druhém místě. Třetím 
byl Mathias Kögel z Německa a čtvrtou pozici získal Filip Taraba z Petříkova. Česká republika 
tedy poměrem 3:4 ukázala, že jen na velikosti hor rozhodně nezáleží. 

A jak vlastně vše proběhlo? Začalo to již v roce 1936, kdy se pod vlivem hrozícího 
nebezpečí ze strany Německa začala budovat pevnostní linie po celé délce hraničního hřbetu 
Orlických hor. Veškeré stavební aktivity pak ustaly po podepsání Mnichovské dohody v září 1938. 
Ve srovnání s jinými hraničními úseky v České republice bylo území Orlických hor s výstavbou 
nejdále. Po fortifi kačních stopách se zde nyní vydalo několik freeskierů. U obdivování bunkrů 
nebo také místních roubenek však nezůstali příliš dlouho, jelikož jejich pozornost začala 
upoutávat hromada sněhu, která dostávala s blížícím se víkendem jasné linie. Jak řekl designér 
skoku Petr Motor Najman: „Byli jsme postaveni před výzvu udělat skok pro historicky největší 
českou freeski akci. Dva dny před ní již věřím, že se nám to podařilo.“ V sobotu proběhla 
kvalifi kace otevřená široké veřejnosti. Večer toho dne intenzivní warm-up párty, na níž zahrála 
dívčí punk-rocková kapela K2, DJ Robot a především odborná porota vyhlásila postupující 
do nedělního fi nále. Během něj se utkalo šestnáct jezdců klasickým pavoukem jeden proti jed-
nomu. V prvním kole krupiér točil na francouzské ruletě. Její hrací kolo mělo namísto čísel třicet 
sedm políček symbolizujících trik, který dvojice jezdců musí dát na velkém či malém skoku. 
Osm postupujících se přesunulo na double speed rail a házelo dvěma hracími kostkami. Jejich 
plochy však byly ve stylu jibbingu. Jedna kostka určila, jaký trik musí rider provést při nájezdu na 
rail, druhá jaký při odjezdu. Co vše se odehrálo na zábradlí během toho, bylo čistě na každém 
freeskierovi. Čtyři fi nalisté pak dostali volný prostor na velkém skoku. „Byl výborně postavený 
a jezdci tak mohli ukázat to nejlepší, co dovedou. Podle mě byl tento skok největší, jaký kdy byl 
v České republice či na Slovensku postaven,“ řekl po závodě rozhodčí Braňo Zboja. „Byl jsem 
hodně překvapen zdejšími podmínkami, skok byl na úrovni těch nejlepších v Evropě či USA,“ 
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dodal celkově čtvrtý Filip Taraba. Mezi krále freeskiingových karet byla také z rukávu vytažena 
jedna dáma. Výkony sympatické Zuzany Stromkové byly rozhodně obdivuhodné. A její pocity: 
„Atmosféra byla vynikající. Doufám, že holek bude jezdit čím dál víc!“

Videa z této povedené akce naleznete na stránkách www.redbull.cz! 
(zdroj článku: www.redbull.cz)

Další inzerce článků:
9. 1. 2009 Deník – Zdarma do nového snowparku
13. 1. 2009 Orlický Týdeník – Adrenalin v Deštném (vydařená Iguana Snowpark Opening Party 2009)
15. 1 .2009 Deník – V Iguana Snowparku v Deštném bude živo
16. 1 .2009 Deník - Zítra první závod v Iguana Snowparku
6. 3. 2009 Deník – Náročný double backfl ip předvedl pouze vítězný Kamil Fiala
13. 3. 2009 Deník – Na sjezdovce v Deštném čeká na freeskiery obří skok
16. 3. 2009 Deník – Akrobatická lahůdka v Deštném fanoušky uchvátila
18. 3. 2009 Deník – Vítěz rulety v Deštném má radši „Člověče,…“
20. 3. 2009 Orlický Týdeník – „Hustá“ freestylová show“

Informace o snowparku, fotky, videa a další zajímavosti naleznete na webu:  www.sportprofi .
cz/snowpark 

Pro Deštník vybral a sestavil 
Petr Prouza, foto JaK.

Lyžování  
Závodní sezóna skončila a přípravné období na sezónu další ještě nezačalo, takže pro většinu 

sjezdařů je toto období obdobím odpočinku. Deštenští lyžaři odložili lyže už začátkem dubna 
a věnují se momentálně letním sportům. Výjimkou je několik našich nejlepších závodníků, 
kteří využívají výborných sněhových podmínek a vyjíždějí pravidelně na tréninky na ledovce 
i v jarních měsících. Například skupina našich nejlepších mladších žáků a předžáků (Lucka 
Rydlová, Áďa Berkovcová, Kryštof Preininger a Tomík Klinský) strávila pod vedením trenéra 
Tomáše Klinského oba květnové prodloužené víkendy na rakouských ledovcích. Tomáš a Mi-
chal Nutilovi jezdí pravidelně od dubna každých 14 dní trénovat také do Rakouska.  

Pokud se vrátíme ke skončené závodní sezóně, musíme konstatovat, že byla velmi 
úspěšná. 

Začneme-li kategorií přípravky a předžactva, tak ta se letos, jako již každoročně, zúčastňovala 
seriálu závodů HEAD FUNSPORTCUP 2009 – závodů se silnou konkurencí těch nejmenších 
lyžařů z celé naší republiky. V kategorii přípravky má Sokol Deštné v O.h. většinou nové závod-
níky, kteří závodili teprve prvním rokem, přesto se však nenechali zahanbit a dosahovali krás-
ných výsledků. Nejlepšího výsledku dosáhla v této kategorii Anička Doksanská, která obsadila 
celkové 7. místo. V kategorii předžactva náš oddíl reprezentovali dva již ostřílení závodníci 
– Honzík Ježek a Tomík Klinský, kteří tak absolvovali svou poslední sezónu v předžákovské 
kategorii. A předváděli opravdu vynikající výkony, což dokazují jejich konečná umístění – celkové 
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2. místo Tomíka Klinského a 6. místo 
Honzíka Ježka. Tomík Klinský se 
úspěšně zúčastnil i několika závodů 
v zahraničí, kde se rozhodně se svý-
mi výkony neztratil, což dokazuje jeho 
4. místo v obřím slalomu na závodech 
KIDS TROPHY 2009 v rakouském 
Zauchensee a vynikající 1. místo na 
závodech GORALSKÝ KLOBÚČIK 
ve slovenském Zuberci. Věřím, že 
se Tomíkovi i  Honzíkovi bude dařit 
i v příští sezóně, která pro ně bude 
velice náročná, neboť vstoupí do ka-
tegorie žactva.  

Závodníci kategorie žactva nám 
v letošní sezóně dělali asi největší 
radost, a to ti, kteří se pravidelně 
zúčastňovali republikových závodů. Kromě toho, že máme krajské přebornice ve slalomu 
v kategoriích mladších žákyň (Lucka Rydlová) a starších žákyň (Kristýna Doubravová), 
vedli si deštenští žáci výborně i v rámci republiky. Téměř všichni se pravidelně umísťovali 
mezi nejlepšími 15 závodníky ve svých kategoriích. Výborné načasování formy předvedli naši 
závodníci na závodech Mistrovství České republiky, což dokazují jejich výsledky:

SLALOM 
Starší žákyně
1. Kotrlová Kateřina 94 Z Ski Vsetín
 2. Straková Bára 94 U LK Chomutov
 3. Karová Anna 94 H TJ Sokol Deštné
 4. Ledecká Ester 95 S SK 1999
 5. Doubravová Kristýna 94 H TJ Sokol Deštné
 6. Stehlíková Karolína 94 S AŠ Mladá Boleslav

OBŘÍ SLALOM 
Mladší žákyně
1. Průdková Barbora 96 T Ski Vítkovice – Bílá
 2. Rydlová Lucie 97 H Sokol Deštné
 3. Zahálková Tereza 96 B Junior Brno
 4. Rečková Veronika 96 L TJ Bižuterie Jablonec
 5. Ostřaňská Markéta 96 Z LK Radhošť
 6. Myšková Gabriela 96 H Lokomotiva Trutnov



39

OBŘÍ SLALOM 
Mladší žáci
1. Forejtek Filip 97 H SA Špindl
 2. Červinka Adam 97 H SA Špindl
 3. Benc Patrik 97 L TJ Spartak Rokytnice
 4. Kučera Jan 96 L TJ Spartak Rokytnice
 5. Nutil Tomáš 96 H TJ Sokol Deštné
 6. Preininger Kryštof 96 H TJ Sokol Deštné

OBŘÍ SLALOM 
Starší žákyně
1. Straková Bára 94 U Ski Chomutov
 2. Kotrlová Kateřina 94 Z Ski Vsetín
 3. Drozdíková Dominika 95 L TJ Bižuterie Jablonec
 4. Ledecká Ester 95 S SK 1999
 5. Karová Anna 94 H TJ Sokol Deštné
 6. Přibylová Eliška 95 A TJ Sokol Nusle

  
Vynikajících výsledků dosahovala Lucka Rydlová, která závodila prvním rokem v katego-

rii mladšího žactva a dokázala, že její loňské celkové vítězství v předžákovské sérii Head 
Funspotcup nebylo náhodné. V konečném žebříčku na konci závodní sezóny fi guruje ve své 
kategorii a ročníku na 1. místě, což ji zajistilo nominaci do družstva A české žákovské reprezen-
tace!!! Pozadu nezůstala ani její oddílová kolegyně Áďa Berkovcová, která se umístila na skvělé 
celkové 6. pozici. Výborně si vedli i naši mladší žáci. Hodně na sobě od loňska zapracoval 
Tomáš Nutil, který se letos několikrát umístil na medailových pozicích a vyjezdil si tak celkové 
deváté umístění v žebříčku. I přes několik zaváhání na začátku sezóny si nakonec dobře vedl 
i Kryštof Preininger, který skončil celkově šestnáctý. Mezi staršími žákyněmi si vedli velice dobře 
obě závodnice Sokola Deštné v O. h., tedy Anča Karová i Kristýna Doubravová. Anča se usadila 
na celkové čtvrté pozici v žebříčku, Kristýna fi guruje v žebříčku na sedmém místě. Mezi 
závodnicemi ročníku narození 1994 je Anča celkově 3. a Kristýna čtvrtá. Co se týká kategorie 
starších žáků, závodili za Deštné Michal Nutil a Jenda Kovář. Michal Nutil zaznamenal asi 
největší výkonnostní skok mezi našimi závodníky. Obsadil v žebříčku celkovou třináctou pozici, 
mezi závodníky ročníku narození 1994 je  celkově desátý. Jenda Kovář letos bojoval trochu se 
svou výkonností, nicméně nakonec obsadil celkovou 33. pozici, v žebříčku pro příští sezónu 
pak okupuje 14. místo. Na jaře ještě někteří absolvovali závody v zahraničí, například Kristýna 
Doubravová se zúčastnila závodů ve francouzském Val d´Isere. Výkony těchto našich žáků 
a žákyň jsou velkým příslibem pro další sezónu.   

Naši junioři letos závodili velice málo a spíše si tuto náročnou kategorii oťukávali. Věřím, 
že v příští sezóně to bude lepší a i oni budou pravidelně závodit a dosahovat uspokojivých 
výsledků. 
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Nemohu nevzpomenout také již tradiční seriál závodů o Pohár Orlických hor. Letos se 
z plánovaných pěti závodů, na rozdíl od loňského roku, uskutečnily všechny – v Čenkovicích, 
v Deštném v O. h. na závodní sjezdovce, v Českých Petrovicích, v Deštném v O. h. na 
novoměstském kopci nad Hotelem Orlice a fi nále opět v Říčkách v O. h. Závody v Deštném se 
uskutečnily 7. 2. 2009 a pořádal je náš oddíl jako další ročník Memoriálu Dr. Františka Valacha. 
Tímto ještě jednou děkuji všem jeho členům a rodičům, kteří se podíleli na organizaci závodu 
a také všem sponzorům, jež věnovali ceny. Ve všech závodech série naši závodníci obsadili 
medailové pozice. Celkovými vítězi Poháru Orlických hor se stali – Anička Doksanská v kategorii 
přípravka – dívky, Tomík Klinský v kategorii předžáků a Adéla Berkovcová v kategorii mladších 
žákyň. Na dalších medailových pozicích, nebo těsně pod stupni vítězů skončili Johanka Hra-
dilová (2. místo) a Anička Jančaříková (4. místo) v kategorii přípravka – dívky, Johan Liebich 
na 5. a Honzík Raupach na 6. místě v kategorii přípravka – chlapci, Eliška Sajdlová šestá 
a Deniska Veselá osmá v kategorii předžákyň, Honzík Ježek druhý v kategorii předžáků, Lucka Ry-
dlová čtvrtá, Áňa Pavlovová pátá a Kamča Balounová sedmá v kategorii mladších žákyň, Kryštof 
Preininger čtvrtý a Martin Kulka šestý v kategorii mladších žáků, Anča Karová na čtvrtém místě 
mezi staršími žákyněmi a Láďa Tichý byl druhý mezi staršími žáky. Nutno podotknout, že žáci, 
kteří se účastní republikových závodů, absolvovali pouze některé závody této série a i přesto 
skončili poměrně vysoko ve výsledkové listině. Celé této série se všichni naši závodníci, včetně 
těch nejmenších, opět zhostili na jedničku a reprezentovali Deštné v O. h., jak nejlépe mohli.  

 A jaká je celková bilance našeho oddílu v rámci republiky po sezóně 2008/2009? V Českém 
poháru se v součtu všech kategorií oddíl TJ Sokol Deštné v O. h. umístil na celkovém vyni-
kajícím 8. místě z celkového počtu 97 oddílů, což znamená posun oproti minulému roku 
o celých 7 míst. Mezi žákovskými kategoriemi obsadil deštenský oddíl dokonce skvělou 
4. pozici (1. SA Špindl, 2. Ski Bílá, 3. LK Radhošť), a to předstihl tak dobré oddíly jako je Bižu 
Jablonec, Spartak Rokytnice n. J., Spartak Vrchlabí, Skiklub Špindl, Skiklub Šumperk a další.

Doufejme, že příští závodní sezóna bude minimálně tak dobrá jako ta letošní. V kategorii 
žactva máme několik horkých želízek v ohni – Lucku Rydlovou a Áďu Berkovcovou, Tomíka 
Nutila a Kryštofa Preiningera, ale také nově příchozí do kategorie Tomíka Klinského a Honzíka 
Ježka. Do kategorie juniorů přechází Anča Karová, Kristýna Doubravová a Michal Nutil. Věřím, 
že pokud nepoleví v tréninkové přípravě, bude se dařit i jim. 

Přípravné období na další závodní sezónu začne na konci května a bude zahájeno jako již 
tradičně kontrolními kondičními testy. Tréninky budou opět probíhat pravidelně každé úterý 
a čtvrtek. Záleží na každém jednotlivci, s jakou zodpovědností k přípravě přistoupí, neboť 
od kondičních tréninků se odvíjí velká část výsledků.

Radka Jakoubková

Velikonoční lyžování
Na Velikonoční pondělí 13. dubna 2009 se v Deštném v Orlických horách lyžovalo naposle-

dy, a to v lyžařském areálu MARTA I. Sjezdovky byly připraveny v omezené kapacitě (šíři) na 
dané podmínky velice dobře. Vládlo slunečné a teplé počasí, jež přilákalo několik desítek „skal-
ních“ lyžařů, kteří si přišli naposledy zalyžovat. Někteří nadšenci lyžovali v tričkách, a dokonce 
i v kraťasech. Krásné počasí také lákalo k opalování. Poslední den provozu „sedačky“ využilo 
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i několik běžkařů. Vyjeli na Studený vrch a odtud podnikli výjezd na běžkách směrem na Lu-
isino údolí a na Velkou Deštnou. 

V areálu Marty I si místní nadšenci a snowborďáci připravili „sněhové koryto“, které bylo 
napuštěno vodou, a uskutečnili „jízdy přes vodu“ na snowboardech i lyžích. Byl to fajn nápad, 
na závěr udělat takovouto show pro pobavení sebe, lyžařů a náhodných přihlížejících. Někteří 
si na jízdu vodou vzali i pomlázku, aby tak originálně ukončili koledu. Nechyběla legrace, která 
přispěla ke skvělé atmosféře, i když účastníci končili po jízdě pěkně mokří. Jeden při jízdě 
ve dvojici skončil na dně sněhového koryta, kde byla voda opravdu velice studená, ale zvládnul 
tuto koupel statečně a s humorem. 

Poslední velikonoční lyžování se velice vydařilo a bylo příjemnou tečkou za lyžařskou se-
zonou 2008 – 2009. Poděkování patří těm, kteří se o toto zábavné velikonoční lyžování velmi 
dobře postarali.

JaK.

Cykloturistika
Vážení turisté, příznivci Orlických hor a cykloturistiky!
Již v minulém roce cyklobusy působily jako mezinárodní doprava cyklistů na česko-polském 

pomezí. Z tohoto propracovaného systému se tak stal významný projekt, přesahující hranice 
mikroregionů, který organizuje Euroregion Glacensis. Aktualizovaný jízdní řád společně s turis-
tickou mapou je Vám k dispozici v informačních centrech v Královéhradeckém i Pardubickém kraji 
a přímo v cyklobusech, stejně tak v běžných linkových autobusech.

Nadále jsou v provozu turisty oblíbené linky, nabízející celou řadu možností k lepšímu 
poznání krás Orlických hor a Králického Sněžníku. Od Vrchmezí přes Velkou Deštnou, Zem-
skou bránu až po Bukovou horu, kde se před Vámi otevírají nádherné výhledy jak na českou, 
tak na polskou stranu. Mezinárodní linka, která jede z Nového Města nad Metují a Náchod 
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přes polskou Kudowu-Zdrój, Duszniki-Zdrój a turistické středisko Zieleniec až na Orlické Záhoří, 
má cílovou stanici na Šerlichu. Z polské strany se nabízejí zcela nové pohledy na naše hory. 
Současně zjistíte, kolik krásných míst u našich sousedů najdete. 

Mnozí jistě ocení klid, ticho a pohodu Orlických hor, stejně tak jako krásné přírodní scenérie. 
Jiní zase naopak vyhledají malebnost roubených chaloupek a ocení fortel našich předků nebo 
jim učaruje výstavnost bývalých feudálních sídel při návštěvě hradů a zámků v podhůří. 

Prosíme všechny příznivce cykloturistiky i pěší turistiky, aby dodržovali vyznačené trasy 
a nezatěžovali naši krajinu zbytečným, přírodou nezvladatelným odpadem. Děkujeme a 
přejeme krásné počasí, dostatek sil, hodně kilometrů bez nehody a spoustu krásných zážitků.

Sekretariát Euroregionu Glacensis
 
Zahájení provozu cyklobusů u společností Orlobus, a. s. a Audisbus, s.r.o. se uskutečnilo 

dne 16. 5. 2009 a u společnosti ČSAD Ústí nad Orlicí nastalo dnem 6. 6. 2009. Ukončení 
provozu bude 20. 9. 2009.

Více na www.euro-glacensis.cz
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Fotbal
Informace z fotbalu - DEŠTNÉ C  
Do jarní části sezóny vstupoval deštenský tým na druhém místě, s jednobodovým mankem. 

Na místo trenéra ofi ciálně nastoupil pan Pavel Krupka a do týmu se vrátili dva staronoví 
hráči – Pavel Novák a Petr Drapák. Na několik zápasů vypomohl i Kamil Kaplan, hráč 
A-týmu Náchod–Deštné. Tyto změny vedly ke zlepšení tréninků, zkušenosti trenéra Krupky 
jsou zřejmé a vedly ke zvýšení kvality mužstva. Snaha všech je jasná, předvádět výborný 
fotbal, který by byl zároveň i líbivý pro diváky.

Úvodní jarní zápasy ale nasvědčovaly, že to nebude nic lehkého, jelikož tým čekaly 
v prvních třech zápasech soupeři z prvního, třetího a čtvrtého místa. Přesto hráči podali velice 
dobré výkony a uhráli dvě výhry a remízu, čímž se hned v úvodních kolech dostal deštenský 
tým na první místo, které okupuje dodnes. Jarní zápasy hráči zvládají i přes drobné obtíže 
na výbornou a přidali další čtyři výhry. Díky této sérii vede v současné době deštenský tým 
tabulku už o šest bodů a pomalu kráčí k vytouženému postupu. Tak snad to letos konečně vyjde! 
Dobré výsledky přivábily i diváky, a zápasy tak mají díky nim skvělou atmosféru. Do konce 
sezóny zbývají už jen čtyři zápasy, z nichž hned tři se hrají na domácím hřišti. Všichni doufají, 
že letos bude celý tým slavit s diváky postup! Na závěr snad už jen – HODNĚ ŠTĚSTÍ!

Přijďte fandit našemu týmu! 
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TABULKA z 23. května 2009 
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)
1. Deštné C 18 13 4 1 53: 18 43 (19)
2. Dobruška B 18 12 1 5 49: 22 37 (10)
3. Přepychy B 18 10 3 5 40: 32 33 (6)
4. Labuť RK 18 9 5 4 37: 26 32 (5)
5. Kostelec B 18 8 3 7 32: 29 27 (0)
6. Javornice A 18 7 5 6 37: 35 26 (-1)
7. Doudleby B 18 6 6 6 27: 27 24 (-3)
8. Roveň 18 6 4 8 38: 43 22 (-5)
9. Lukavice 18 5 3 10 25: 39 18 (-9)

10. Křivice 18 4 5 9 26: 35 17 (-10)
11. Slatina 18 4 2 12 21: 48 14 (-16)
12. Opočno B 18 3 1 14 23: 54 10 (-17)

...po uzávěrce: Náš deštenský fotbalový tým Deštné C si udržel první místo v tabulce 
a postupuje do vyšší třídy.

Hoši děkujeme a gratulujeme k postupu. Ať Vám to kope taky tak dobře i v příští 
sezóně.

Jan HOFMAN a JaK.
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